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Zprávy z radnice
Ulice Sokolská
 Vzhledem k tomu, že jsme v průběhu minulých dvou měsíců od občanů obdrželi 
několik žádostí, aby na ulici sokolská byly v rámci její rekonstrukce zabudovány zpo-
malovací prahy (pozvolné zvýšení vozovky nikoli namontování plechových retardérů) 
nechali jsme projektanta vybrat vhodná místa na ulici sokolská pro umístění zpomalo-
vacích prahů a tyto jsme nechali do projektu rekonstrukce vozovky dodatečně zakres-
lit. obrátili jsme se na majitele nemovitostí, u kterých měly být tyto zpomalovací prahy 
umístěny, se žádostí o souhlas s umístěním stavby. Požadované souhlasy se nám od ob-
čanů nepodařilo získat, důvodem nesouhlasu jsou obavy občanů ze zvýšení hlučnosti 
v místech vybudování zpomalovacích prahů. Z výše uvedených důvodů se zpomalova-
cí prahy nebudou na ulici sokolská realizovat.
 Dále bychom Vás na tomto místě rádi informovali o stavu prováděných prací na uli-
ci sokolská. V prosinci loňského roku společnost VhZ šumperk, a.s. zjistila při opravě 
kanalizace na ulici sokolská, že není možné kanalizační řad dokončit dle původní pro-
jektové dokumentace, protože napojení kanalizační sítě výškově neodpovídá pro vy-
ústění kanalizace do ulice Palackého, proto musela být v tomto místě provedena úpra-
va projektu, zajištěno nové projednání stavebních úprav s dotčenými orgány, zajištění 
potřebných uzavírek vozovky zejména na ulici Palackého, se kterou se nepočítalo atd.. 
Všechny tyto kroky vedou ke zpoždění stavby řádově o několik měsíců. celoplošná re-
konstrukce silnice tedy nebude zahájena dřív než v měsíci dubnu. Věříme, že investice 
bude dokončena před konáním loštických slavností tvarůžků.

Problematika předškolního zařízení
 V lednu 2015 se otevřela možnost podání opětovné žádosti o dotaci na rozšíření 
předškolního zařízení zřízeného městem, přičemž minimální výše dotace, o kterou by 
město muselo požádat je 2 miliony korun, ihned jsme zahájili šetření, zda a za jakých 
podmínek o dotaci požádat. Po prostudování podmínek žádosti o dotaci jsme zjistili, 
že jednou z podmínek získání dotace je udržitelnost projektu po dobu 10-ti let tzn. 10 
let je třeba v předškolním zařízení mít min. o 15 žáků více než je současný stav 112 dětí, 
přičemž, aby školka získala od olomouckého kraje dotaci na mzdy v potřebné výši, je 
třeba, aby nová třída byla plně naplněna tj. aby v ní bylo umístěno min. 24 dětí. Ve škol-
ním roce 2014/2015 se dle sdělení ředitelky Mš nepodařily umístit ve školce 3 děti s tr-
valým pobytem v lošticích, které obdržely rozhodnutí o nepřijetí do školky. 
 Z údajů evidence obyvatel a z údajů získaných od ředitelky mateřské školy, které 
jsou zveřejněny na stránkám Města loštice vyplynulo, že nedostatek míst v předškol-
ním zařízení bude nutno řešit v následujícím školním roce 2015/2016, kdy s největší 
pravděpodobností opět dojde k neumístění některých dětí s trvalým pobytem v loš-
ticích, které ve školním roce dovrší 3 let věku, do předškolního zařízení. V následujícím 
školním roce by již k těmto případům nemělo docházet. Na základě výše uvedených 
skutečností rada města rozhodla neschválit podání žádosti o dotaci na rozšíření kapa-
city předškolního zařízení, protože není schopna garantovat 10 let udržitelnosti pro-



hlas loš tic                                                                                                    jaro 2015

3

jektu. V případě nedodržení podmínek dotace, by město muselo poskytnutou dotaci 
v plné výši vrátit včetně úroků od data přijetí dotace až po datum porušení podmínek 
dotačního titulu max. pak ve výši čerpané dotace tj. 2 miliony korun. Z výše uvedených 
důvodů se rada města rozhodla pomoci rodičům dětí s trvalým pobytem na území 
města, které se do předškolního zařízení zřízeného městem nepodařilo umístit a potře-
bují dnem dovršení 3 let věku dítěte po rodičovské dovolené nastoupit do zaměstnání, 
poskytnutím příspěvku na školné v soukromém předškolním zařízení. rada města na 
svém zasedání schválila pravidla pro poskytování příspěvku na školné v soukromém 
předškolním zařízení ve výši 1.500,00 Kč měsíčně a doporučila je zastupitelstvu měs-
ta ke schválení. V případě schválení příspěvku zastupitelstvem města budou pravidla 
pro poskytování příspěvku zveřejněna na webových stránkách města a bude možné si 
o příspěvek na školné požádat. 
 Bohužel v letošním roce dochází ke změně zákona o rozpočtových pravidlech obcí, 
který značně prodlužují schvalovací proces poskytování příspěvků a dotací z rozpoč-
tu města. Poskytnutí příspěvku na školné se těmito novými pravidly bude řídit a pro-
to bude schvalovací proces poměrně zdlouhavý. Město musí postupovat v souladu 
se zákonem a nemá možnost zákonem stanovené lhůty zkrátit. o příspěvek si budou 
moci žadatelé požádat nejdříve po 30 dnech od schválení v zastupitelstvu města a zve-
řejnění na úřední desce města. Veřejné zasedání zastupitelstva města proběhne dne 
9.3.2015 a ihned poté budou v případě schválení podmínky pro získání příspěvku na 
školné zveřejněny. Bližší informace Vám rádi poskytneme i na městském úřadu.

Výsledek ankety Loštické slavnosti
 V prosinci 2014 proběhl průzkum veřejného mínění k otázce konání slavností „tva-
růžků“ ve městě v roce 2015. anketa byla zveřejněna jak v zimním hlasu loštic, tak na 
webových stránkách města. Do ankety se zapojilo 226 hlasujících. anketa byla uzavře-
na s tímto výsledkem:
 loštické slavnosti proběhnou jako každoročně poslední víkend v červnu, pro koná-
ní slavností v tomto měsíci se vyslovilo 201 hlasujících občanů. občané si dále zvolili, že 
slavnosti budou probíhat ve dvou dnech, dvoudenní kulturní akci preferuje 103 účast-
níků ankety. Za nejvhodnější lokalitu pro konání loštických slavností občané označili 
hřiště tj slavoj loštice, pro kterou hlasovalo 120 občanů. 
 letošní slavnosti tedy proběhnou v termínu 27.-28.6.2015 na hřišti tj slavoj loštice. 
tímto, již s předstihem všechny občany na slavnosti „tvarůžků“ srdečně zveme.

Zákaz podomního prodeje ve městě
 rada města vydala Nařízení města č. 4/2014 „tržní řád“, kterým se ve městě zaka-
zuje podomní i pochůzkový prodej na celém katastrálním území města loštice a ve 
všech jeho místních částech (Vlčice, Žádlovice). Za porušení tohoto zákazu může být 
právnické osobě nebo fyzické osobě, která je podnikatelem, uložena pokuta až do 
výše 200.000,00 Kč a poruší-li povinnost fyzická osoba, která není podnikatelem, může 
jí být uložena pokuta až do 30.000,00 Kč. V případě, že dojde k porušení zákazu, mů-
žete tuto skutečnost neprodleně nahlásit na městském úřadu, abychom mohli situaci 
řešit. 
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 V souvislosti se zavedeným nařízením jsme využili nabídky „občanského sdružení 
spotřebitelů dtEst“, které nám bezplatně zaslalo samolepky na schránky příp. domov-
ní dveře občanů s logem „Prodejci nezvoňte“ a „Nevhazujte reklamu“, obě tyto samo-
lepky si můžete v případě zájmu, kdykoli bezplatně vyzvednout na městském úřadu 
v kanceláři matriky, na pokladně příp. prostorách městské knihovny. 
 Výše uvedenými opatřeními bychom chtěli zamezit nekalým praktikám celé řady 
podomních prodejců, kteří zneužívají důvěru našich spoluobčanů.

Hlášení poruch a závad 
 V současné době město zavedlo nový software pro občany „hlášení poruch a zá-
vad“. aplikace je zveřejněna na stránkách města www.mu-lostice.cz a to na titulní stra-
ně v pravé liště pod složkou kontakty nebo na webové adrese http://poruchy.obec21.
cz/lostice. občané prostřednictvím tohoto programu mohou přímo na webových 
stránkách města hlásit poruchy nebo závady ve městě, v případě, že uvedou přesnou 
polohu místa poruchy, bude v situační mapce u nahlášené závady zobrazeno, kde se 
místo závady nachází, v případě, že z místa závady občan pořídí fotografii, může tuto 
fotografii ke svému hlášení přiložit a fotografie bude zveřejněna společně s nahláše-
nou závadou. Zařazením závady do určité kategorie, bude tato závada automaticky do-
ručena na email pracovníka města, který má danou oblast na starosti, k vyřízení. o ře-
šení nahlášené závady budou občané průběžně informováni v aplikaci „hlášení poruch 
a závad“, současně občan, který závadu nahlásil, obdrží informaci o vyřešení závady na 
svůj email. Zavedením software bychom chtěli zrychlit a zefektivnit řešení poruch a zá-
vad ve městě. jak bude aplikace využívána v praxi a zda bude pro město přínosem, uká-
že teprve čas. současně bych ráda na tomto místě požádala občany, aby zavedený sys-
tém, pokud možno nevyužívali ke stížnostem, ale skutečně k „hlášení poruch a závad“ 
ve městě. 

Parkoviště za nákupním střediskem CooP
 jedním z palčivých problémů našeho města je nedostatek parkovacích míst na 
náměstí, proto jsme zahájili kroky pro rozšíření parkoviště za nákupním střediskem. 
jednali jsme s vedením jEDNotY s.d. Zábřeh o podmínkách vybudování nových par-
kovacích ploch a současném využití příjezdové cesty v majetku jEDNotY pro vjezd 
na pozemek města. V současné době nám projektant zpracovává situaci daného mís-
ta, ze které vyplyne, zda je možné lokalitu pro plánovanou výstavbu parkoviště vyu-
žít a kolik parkovacích míst může v plánovaném místě vzniknou. Provedená zjištění 
budou podkladem pro rozhodnutí zastupitelstva města, zda tuto investiční akci rea-
lizovat či nikoli. 

refinancování hypotečních úvěrů města 
 V průběhu měsíce ledna se nám podařilo vyjednat s Českou spořitelnou, která po-
skytla městu dva hypotéční úvěry v hodnotě 15.863.968,00 Kč na výstavbu sociálních 
bytů na hradské ulici snížení úrokové sazby těchto dvou hypoték z 4,90% na 2,45%, 
tímto krokem dojde ke zlevnění obou hypoték o celkovou částku 572.357,00 Kč. tyto 
finanční prostředky může město v následujících letech využít pro svůj další rozvoj.
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rozpočet města
 V průběhu měsíců ledna a února jsme sestavili návrh rozpočtu na letošní rok, většina 
finančních prostředků je v tomto roce namířena do komunikací, které bude třeba opravit 
po probíhající kanalizaci v našem městě. Našim cílem je ve spolupráci s investorem díla 
a zhotovitelem díla uvést vozovky v majetku města, pokud možno do původního stavu 
tj. provést dle našich finančních možností jejich celoplošné opravy. V některých místech 
byly vozovky poškozené již před kanalizací a probíhající výstavbou kanalizace došlo ješ-
tě ke zhoršení tohoto stavu. Další investiční akce, které byly do rozpočtu města zařazeny 
jsou ii. etapa rekonstrukce dětských sociálních zařízení v mateřské škole oddělení i. a iii., 
výměna oken ve staré budově základní školy, nákup cisternové automobilové stříkačky, 
na kterou město získalo dotaci z Ministerstva vnitra Generálního ředitelství hasičského 
záchranného sboru, výstavba chodníku ulice Ve stráni a jevíčská, rozšíření parkovacích 
míst ulice Komenského, nákup nádob na bioodpad atd.

Veřejné prostranství
 Vážení spoluobčané, majitelé psů, vzhledem k množícím se stížnostem mi dovolte 
Vás touto cestou požádat o ohleduplnost vůči svému okolí, kterému tím, že po svých nej-
lepších přátelích neuklízíte, způsobujete újmu. Vžijte se do situace rodičů malých dětí, 
které vyrazí s dětmi na procházku a neustále musí být ve střehu, aby jejich dítě psí ex-
krement v lepším případě nevyšláplo. ráda bych Vás touto cestou požádala, uklízejte po 
svých domácích zvířatech, když se s nimi pohybujete po veřejných prostranstvích. Všichni 
z Vás, kteří za své psi řádně platíte místní poplatek máte možnost si na městském úřadu 
vyzvednout plastové sáčky na požadovaný úklid. současně budou na sídlištích v nejbliž-
ší době nainstalovány stojany s těmito sáčky, abychom Vám úklid ještě více usnadnili. Vě-
řím, že tak jako se pro nás stává postupně samozřejmostí třídit odpad a chránit naše život-
ní prostředí, stane se pro nás samozřejmostí i nést odpovědnost za své psí přátele. Za Vaši 
budoucí ohleduplnost Vám za sebe i všechny Vaše spoluobčany předem velmi děkuji.

Dopravně bezpečnostní prvky na silnici II/635
 Vzhledem k tomu, že zvýšený silniční provoz je jednou z věcí, které občany našeho 
města velmi trápí neustále hledáme různé alternativy jak dopravu ve městě omezit nebo, 
alespoň zpomalit. V současné době se zpracovává projekt na vytvoření dopravně bez-
pečnostních prvků na silnici ii/635 tj. ulice Palackého a ulice olomoucká. V rámci před-
běžného návrhu byly předloženy různé možnosti řešení zejména se jedná o vybudování 
přechodů pro chodce na silnici ii/635, které budou mít všechny potřebné bezpečnost-
ní parametry a které řidiče přinutí přizpůsobit jízdu nastaveným podmínkám, v místech 
plánovaných přechodů dojde k zúžení vozovky popř. zvažujeme i možnost umístění se-
maforu, který při překročení povolené rychlosti automaticky přepne na červenou, dále 
nové řešení autobusové zastávky na ulici olomoucké atd.. Všechny navrhované prvky by 
měly vést ke zpomalení dopravy a k bezpečnějšímu pohybu chodců ve městě. V letošním 
roce jsme již požádali olomoucký kraj o poskytnutí dotace na jeden z těchto plánova-
ných přechodů a tím je přechod na ulici Palackého, který bude sloužit k přecházení z uli-
ce sokolská a který by měl zpomalit řidiče, kteří vjíždějí do města od Mohelnice a v tomto 
místě mnohdy stanovenou rychlost nedodržují.                    Bc. Šárka Havelková Seifertová
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Likvidace odpadů – jaro 2015            Termíny a časový harmonogram
 

Sobota 16. května 2015
Sběr velkoobjemového odpadu (nábytek, koberce, pneumatiky apod.) 
a zároveň sběr nebezpečného odpadu (ledničky, mrazničky, rádia, televize, akumulá-
tory, barvy, laky apod.)
 

 08:00-08:30 Vejmoly - u cihelny
 08:30-09:00 U Vody - Zekof
 09:00-09:30 Pod luštěm
 09:30-10:00 Moravičanská – garáže MěÚ
 10:00-10:30 Ke Koupališti – u Kopkových
 10:40-11:10 Žádlovice (u bývalého obchodu)
 11:10-11:40 Vlčice -naproti lávce k fotbalovému hřišti
V souvislosti se sběrem nebezpečného odpadu (zvláště pak ledniček) upozorňuje 
Město loštice, že od občanů převezme tato zařízení pouze v kompletním stavu. led-
ničky bez kompresorů, chladícího zařízení, bez dveří apod. budeme od občanů ode-
bírat za poplatek. Výše poplatku bude úměrná částce, kterou nám za likvidaci faktu-
ruje firma.

Zpráva SUOT za období listopad 2014 – únor 2015

Narodili se: lukáš BÍlEK (říjen), Marie MUsiloVÁ, Daniel GÁBor, jakub lÖW, Petr to-
MÁšKoVic.
Manželství v tomto období uzavřeno nebylo žádné.
Výročí zlaté svatby oslavili: manželé josef a ludmila GrÉZloVi z loštic.
Výročí diamantové svatby oslavili: manželé oldřich a anna PoštUlKoVi z loštic
Zemřeli naši spoluobčané: VitÁsEK Petr, šVEcoVÁ Květuška, ZiMMErMaNNoVÁ jaro-
slava, MoŤKa radek, VEsElKoVÁ anna, DUBoVÝ Zdeněk, hochoVÁ Eva, DVoŘÁKoVÁ 
libuše, KoUtNÝ Eugen, PrcÍN Zdeněk.

Zápis dětí do mateřské školy v Lošticích
bude probíhat ve dnech 22. a 23. dubna 2015 

v budově mateřské školy loštice, trávník 595.

1. den – středa: v době od 7.30 do 12.00 hod.
2. den – čtvrtek: v době od 12.00 do 16.00 hod.

Zapisují se všechny děti, které ve školním roce 2015 - 2016
dovrší věk 3 roky, tzn. i děti, které nastoupí případně až ve 2. pololetí.

Při zápisu je nutno předložit rodný list dítěte a doklad o očkování dítěte
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Sobota 23. května 2015
Pouze sběr velkoobjemového odpadu (nábytek, koberce, pneumatiky apod.) 

 08:00-08:30 Palomo,farma -u vjezdu do areálu
 08:30-09:00 sídliště, na křižovatce ul. U rybníků
 09:00-09:30 K Pešti
 09:30-10:00 sokolská ul. – křižovatka ke garážím
 10:00-10:30 Bezručova – odbočka k Dřevoparu
 10:30-11:00 jižní – u třebůvky
 11:00-11:30 Pivovarská, pod penzionem
Navíc budou v sobotu 23. 5. 2015 od 08.00 do 11.00 hod. přistaveny velkoobje-
mové kontejnery na stanovištích:
 -   garáže MÚ na Moravičanské ul.   /  Vlčice  /  Žádlovice

Poplatek za komunální odpad 2015
Poplatek za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání 
a odstraňování komunálních odpadů.
 Upozorňujeme občany na blížící se termín splatnosti poplatku za komunální od-
pad, který je stanoven obecně závaznou vyhláškou města loštice č. 4/2012 a to do 30. 
dubna 2015. Do tohoto termínu musí splnit svou poplatkovou povinnost všichni obča-
né s trvalým pobytem v lošticích (za děti jejich rodiče), dále cizinci s povolením k trva-
lému pobytu ve správním obvodu města a vlastníci stavby určené k individuální rekre-
aci, kteří nemají trvalý pobyt ve městě loštice. Případné změny (narození dítěte, změna 
trvalého pobytu či úmrtí) je nutné nahlásit pracovnici ŽP na MěÚ loštice. kancelář č. 9, 
první poschodí. sazba poplatku podle obecně závazné vyhlášky činí pro rok 2015: 
 525 Kč/osobu/rok.
 Poplatek bude vybírán jednou splátkou v hotovosti v pokladně MěÚ loštice (kan-
celář č. 12) do konce měsíce března 2015.  Možnost úhrady bezhotovostním převodem 
na bankovní účet města loštice – číslo účtu: 1905685379/0800 s uvedením variabilní-
ho symbolu, který bude přidělen na základě telefonické domluvy s referentem ŽP, tel. 
číslo: 583 401 807. Variabilní symbol přidělený každému poplatníkovi zůstává stále stej-
ný pro všechny následující roky.
 občanům, kteří do tohoto data poplatek neuhradí, budou zaslány poštovní pou-
kázky s datem splatnosti do 30. 4. 2015.
 Poplatek platí i poplatníci, kteří mají pobyt na úřední adrese, tj. náměstí Míru 66/1, 
loštice. občanům, kteří nesplní svou poplatkovou povinnost včas nebo ve správné 
výši, budou vystaveny a zaslány upomínky. Případné dlužné částky budou vymáhány 
exekutorem. 
 Dále připomínáme občanům, že podle vyhlášky města loštice č.4/2012 (dle článku 
Vi oZV č. 4/2012) je možno nárokovat osvobození po doložení dokladů. tyto doklady 
je potřeba doručit správci poplatku (úsek životního prostředí) do 15 - ti dnů od vzniku 
nároku na osvobození písemnou formou. Pokud doklady budou doručeny později, ná-
rok na osvobození zaniká a poplatník je povinen zaplatit celý poplatek tak, jako kdyby 
žádné osvobození nevzniklo.       
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Třídíme bioodpad a kovy
 Z médií se na nás valí informace o nové zákonné po-
vinnosti občanů, týkající se třídění bioodpadu a kovů, má-
lokdo o těchto změnách ještě neslyšel. s blížícím se jarem 
nabývá tento problém na aktuálnosti, protože zahrádky se 
zazelenají a základním pravidlem nového systému třídění 
je, že v popelnici na komunální odpad se nesmí objevit nic 
rostlinného původu a žádné kovy.
 Za předchozí roky jsme si zvykli třídit sklo, papír a plasty 
a dnes nám to už přijde naprosto samozřejmé. Postupem času přibývaly další komodity, 
třídíme textil a oděvy, baterie, úsporné žárovky a přebíráme od občanů vysloužilé elek-
trozařízení ve sběrném místě na Moravičanské ulici. (od 1. 3. do 31. 10. každou středu od 
12.00 do 17.00 hod). Dvakrát ročně organizujeme mobilní sběr velkoobjemového a ne-
bezpečného odpadu. 
 od 1. dubna 2015 tedy budeme třídit další složky odpadu. jak to bude probíhat? 
Vedle kontejnerů na sklo, papír a plasty se objeví další, označený nápisem „KoVY“. je ur-
čen na drobný kovový odpad z domácností, jako jsou plechovky, hliníková víčka, alobal 
apod. Prozatím budou tyto kontejnery umístěny na sídlišti, na sokolské ulici, na nám. 
Míru za obchodním domem cooP a na sběrném místě (garáže Města loštice) na Mo-
ravičanské ulici. Podle zájmu a potřeb občanů budeme postupně umísťovat další. Kon-
tejnery budou zabezpečeny proti krádeži kovů a budou sloužit těm občanům, kteří 
nechtějí kovy odevzdávat ve sběrně kovů. Výkup kovů bude fungovat jako dosud, jen 
s tím rozdílem, že občan nedostane peníze v hotovosti, ale na účet nebo poštovní po-
ukázkou.
 „BioloGicKÝ oDPaD“ tvoří zhruba třetinu komunálního odpadu, který končí bez 
užitku na skládce, zatěžuje životní prostředí a zvyšuje náklady na likvidaci odpadu. tyto 
náklady se rozpočítávají občanům do poplatku za komunální odpad. Našim cílem je, 
tento odpad neskládkovat, ale zpracovat ho a vrátit přirozenou cestou do půdy. K to-
muto účelu bude zřízena malá kompostárna, kterou bude provozovat loštická lesní 
s.r.o. Kompost budou moci občané v budoucnu odebírat pro svou potřebu. Pro ukládá-
ní biologického odpadu zakoupí Město loštice hnědé plastové nádoby o obsahu 240 
litrů, které na základě „smlouvy o výpůjčce“ poskytne občanům. o termínech a způso-
bu převzetí popelnic budou zájemci v předstihu informováni. Protože bioodpad vzni-
ká v každé domácnosti, budou bionádoby umístěny i u panelových a bytových domů, 
podle možnosti hned vedle popelnic na komunální odpad. stejným způsobem bude 
probíhat i svoz. to znamená, že v určený den občan postaví nádobu před svůj dům. 
Popelnice jsou určeny na odpad rostlinného původu, jako je tráva ze zahrádek, od-
pad ze záhonů, větve, listí, spadané ovoce a odpad z ovoce a zeleniny při kuchyňském 
zpracování – např. slupky z brambor, jablek, nať z mrkve, skořápky, kávová sedlina, ča-
jové sáčky. Všechny odpady se do bionádob ukládají bez obalů, to znamená bez plas-
tových sáčků! rozhodně sem nepatří zbytky vařených jídel, kosti, trus zvířat, použité 
pleny a uhynulá zvířata. a samozřejmě nic z ostatních složek tříděného odpadu (papír, 
sklo, plasty…)
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Akce mikroregionu v roce 2015
 stejně jako v předchozích letech i v roce 2015 připravuje Mi-
kroregion Mohelnicko několik společných akcí. Máte-li zájem 
dozvědět se zajímavosti z historie regionu, projít se pěknou pří-
rodou, lépe poznat jednotlivé obce regionu, potkat se se známými, pobavit se a svou 
účastí projevit zájem o dění ve vašem regionu, pak jste na akcích vítáni. 
 Na sobotu 14. března je naplánováno josefovské setkání obcí. jde o nenáročný tu-
ristický výšlap ke kapličce sv. josefa v Doubravě, kde si účastníci odpočinou, povyklá-
dají své dojmy ze života, poslechnou si pověst o kapli sv. josefa a rozejdou se zpět 
domů.
 Po stopách švédských vojsk se můžete vydat v pátek 8. května z Mírova. cílem tu-
ristické vycházky, je „švédská cesta“ u sloupu Nejsvětější trojice za Mírovem směrem na 
Krchleby. U cíle si mohou účastnící pochodu vyslechnout historii švédského vpádu do 
kraje a možná zhlédnou i vystoupení historické skupiny.
 Mikroregionem na kole se pojede letos již potřinácté, tentokrát v červenci, s cílem 
v obci Pavlov. Čeká vás příjemné odpoledne se soutěžemi, hudbou, akcemi pro děti 
a občerstvením. Bonusem k tomu bude setkání harmonikářů, které se koná na stejném 
místě ve stejný čas.
 Pravidelné každoroční setkání obyvatel mikroregionu ve vybrané obci neboli Den 
mikroregionu se uskuteční 19. září v líšnici. stánky jednotlivých obcí budou nabízet in-
formační letáčky a drobné občerstvení a výrobky od šikovných obyvatel obcí, hlavně 
však budou místem pro společenské setkání a diskusi. součástí programu bude spor-
tovní klání družstev v různých disciplínách, kulturní vystoupení místní mládeže, ná-
vštěva památek či jiných zajímavostí v obci, samozřejmostí je pak dobré občerstvení.
Přesné termíny akcí a další podrobnosti můžete získat na webových stránkách www.
mikroregionmohelnicko.cz. Jitka Macháčková - manažerka Mikroregionu Mohelnicko
 
Informace správy hřbitova
 jistě si návštěvníci městského hřbitova v lošticích v loňském roce všimli menších 
úprav na hřbitově. Byla upravena plocha v zadní části hřbitova pro uložení kontejneru 
na odpadky. 
 V rámci zlepšení orientace a evidence hrobových míst došlo během podzimu loň-
ského roku k přečíslování všech těchto míst s tím, že v průběhu letošního roku budou 

informace pro občany

 Každá změna přináší počáteční problémy, budeme společně hledat řešení, jak nej-
lépe v praxi nový systém třídění zvládnout. jisté je, že bez zodpovědného přístupu ob-
čanů to nepůjde, proto vás prosíme o důsledné třídění. rádi zodpovíme všechny vaše 
otázky, týkající se třídění, svozu, zpracování a pronájmu sběrných nádob.
 Před léty v jedné opravárenské dílně viselo na nástěnce heslo: „Kdo chce, hledá 
způsob, kdo nechce, hledá důvod“. Věřím tomu, že najdeme způsob, jak předat našim 
potomků čistější Zemi a možná i nějakou korunu ušetřit.                         Alena Melhubová
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tato hrobová místa ozna-
čena štítkem, na kterém 
je vyznačeno číslo oddě-
lení a číslo hrobu. také 
budou umístěny nové ta-
bulky označující jednotli-
vá oddělení hřbitova. 
Veřejný záchod pro ná-
vštěvníky hřbitova je ote-
vřen vždy od jara (v zimě 
by došlo k zamrznutí 
vody) až do začátku mra-
zů. Prostory Wc jsou pravi-
delně uklízeny. 

 V důsledku povinnosti třídění odpadů, budou i na hřbitově pro tento účel umístěny ná-
doby určené pro konkrétní odpad. Proto vás tímto prosíme o společnou snahu a respekto-
vání řídit se danými pokyny. a opět platí, že šetříme nejen přírodu, ale i peníze města. 
 Dále upozorňujeme na zákaz odkládání různých věcí za pomníky. Během roku se tráva 
pravidelně vysekává sekačkou a při odhazování různých skleněných krytů a obalů od sví-
ček, sezonních ozdob, smetáčků, apod. hrozí nejen porucha sekačky, ale i vážný úraz pra-
covníka! i přes umístěné tabulky o tomto zákazu, se tak dále děje. Pracovníci již proto nebu-
dou tyto předměty vracet na hroby majitelům, ale vše bude vyhozeno do odpadků. 
 Problémem snad každého hřbitova zůstává též nepovolené vysazování různých 
okrasných dřevin kolem hrobů. tyto vzrostlé stromy (např. thuje, smuteční vrby) pak 
svými kořeny ničí nejen hrob majitele náhrobku, ale i okolní hroby. Vysazením se opět 
porušuje řád pohřebiště a správce hřbitova může tyto stromy a keře odstranit! 
 Během tohoto roku také bude zveřejněn seznam opuštěných hrobů, u kterých není 
zaplacen nájem a služby s nájmem spojené. ti, jež kdysi zaplatili nájem na dobu trvání 
hřbitova, platí pouze úhradu za služby. Bez nájemní smlouvy a uhrazení poplatku by 
Město mohlo nechat hrobové zařízení zrušit. správa hřbitova vede také některá hrobo-
vá místa, která jsou volná k pronájmu. Pokud dojde k přestěhování nájemce či úmrtí, je 
třeba tuto skutečnost a změnu ohlásit na MěÚ pracovnici správy hřbitova. rodina by se 
vždy měla domluvit na dalším nájemci/cích. U hrobek je nutno, aby byla zahrnuta do 
dědického řízení, neboť hrobka je dle nového občanského zákona nemovitostí. 
 smutnou praxí, nejen v našem městě, jsou též krádeže různých dekorací, svícnů, 
rostlin z hrobových míst. Pro slušného člověka je tento počin něčím nepochopitelným. 
V jednom známém českém filmu zaznívá: „a komu tím prospějete…?“ Pokud ten co tak 
učinil, odcizené věci použije na svém hrobu, zesnulé tím jistě nepotěší a on sám dob-
rý pocit mít asi také nebude. a jak napsal pan V. z loštic, kterému se také takto ztrácejí 
věci: …Boží mlýny melou…
 Dle možností a s vaším respektem se budeme snažit o další úpravy na hřbitově, aby 
to bylo hezké místo posledního odpočinku našich blízkých. 

                S tímto děkuje - Správa hřbitova
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Tříkrálová sbírka
 Vánoční svátky symbolicky uzavírá příchod tří králů. My si tyto mudrce, kteří podle 
legendy putovali do Betléma poklonit se ježíškovi a uctít ho vzácnými dary, připomíná-
me díky tříkrálové sbírce. jedná se o dobročinnou akci pořádanou charitou Čr, která se 
v oblasti spravované charitou Zábřeh uskutečnila již pošestnácté (celorepublikově po-
patnácté). Výtěžek sbírky je určen na pomoc nemocným, handicapovaným, seniorům, 
matkám s dětmi v tísni a dalším jinak sociálně potřebným skupinám lidí. a tak se i v na-
šem městě za celkem vlídného zimního počasí vydalo do ulic několik skupinek kolední-
ků utvořených z věřících a mladých skautů, aby slušně a uctivě požádali o dobrovolný 
finanční příspěvek do kasičky. Pokud jim hlasivky dovolily, zazpívali úryvek z tříkrálové 
koledy a označili vstupní dveře iniciálami K+M+B. Že v lošticích žijí štědří lidé, kterým 
není lhostejný osud bližních, dokládá výsledek sbírky. V našem měste se vykoledovalo 
62 828,- Kč. Výtěžek nejbohatší pokladničky paní Elišky škarkové činil 14 771,- Kč, také 
druhá nejplnější pokladnička pocházela z loštic, jen o něco méně - přesně 14 276,- Kč 
vykoledovala skupinka paní ludmily schwarzové. Vyvrcholením veškerého tříkrálové-
ho dění byl tříkrálový koncert, který se letos uskutečnil právě v lošticích. Kulturní dům 
se rozezněl hlasy zpěváků hudebních skupin Madalen a Vodníci a sborečku sedmikrás-
ky z Duhové školky v lošticích. ti všichni svými písničkami poděkovali všem kolední-
kům a dárcům za jejich obětavost a štědrost.

Výsledky Tříkrálové sbírky 2015 v loštické farnosti:    
 loštice 62 828 Kč  Palonín  5 394 Kč   
 Žádlovice 7 037 Kč obectov  3 379 Kč   
 Vlčice 2 960 Kč    
 Pavlov  3 885 Kč Celkem 85 483 Kč  Stanislav Geppert

Několik aktualit ze Základní školy v Lošticích
 školní rok 2014/2015 nakročil do své druhé poloviny, minuly dokonce i jarní prázd-
niny a žákům nezbývá, než naplno napnout své síly a snažit se, aby pro ně druhé polo-
letí dopadlo alespoň tak úspěšně, jako pololetí první. Žáci devátého ročníku tradičně 
finišují s výběrem správných středních škol a učebních oborů. i v tomto čilém školním 
cvrkotu však proběhlo a probíhá mnoho akcí, soutěží a olympiád. Pojďme si připome-
nout alespoň některé z nich.
 Měsíc prosinec se nesl ve znamení adventu a příprav na Vánoce. Dne 5. prosince 
2014 navštívil naši školu Mikuláš s čerty a anděly, opět v podání žáků devátého ročníku. 
s Vánocemi byly spjaty také návštěvy v Památníku adolfa Kašpara, kde se děti 3. roční-
ku dověděly, jak slavili Vánoce v rodině významného umělce adolfa Kašpara. Proběhly 
také třídní vánoční besídky, v 1.B dokonce formou televizního vysílání. Vyvrcholením 
těchto akcí byly již tradiční Vánoce ve škole, které se letos uskutečnily dne 18. prosin-
ce 2014. Dopoledne si žáci 1. stupně spolu s deváťáky prošli cestu za ježíškem, na níž 
se seznámili s vánočními zvyky a tradicemi. Ve čtyři hodiny odpoledne se škola otevře-

ze života města
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la veřejnosti. Žáci druhého stupně si v krásně vyzdobených třídách nachystali pro ná-
vštěvníky spoustu úkolů a zábavy, např. zdobení vizovického pečiva, výrobu přáníček, 
koulování sněhuláka, papírovou vánoční dílničku, střílení florbalkou na Mikuláše a jeho 
družinu a další aktivity. atmosféru dokreslovaly koledy v podání našeho pěveckého 
sboru Větrník.
 Kulturní akce byly v zimním období zastoupeny hudebním představením s názvem 
hudba školám, zaměřeným na lidové i umělé vánoční písně a Divadélkem pro školy, 
které k nám přicestovalo z hradce Králové. herci si pro žáky prvního stupně připravili 
pohádku Ze starého mlýna a druhý stupeň zhlédl představení o slavném dramatikovi 
W. shakespearovi. Na začátku února se pro děti 3. a 4. ročníku uskutečnila beseda se 
spisovatelkou, překladatelkou a novinářkou Markétou Pilátovou, již uspořádala Měst-
ská knihovna loštice.
 V některých třídách proběhly i tematické dny. Například druháci absolvovali „sně-
hulákový“ a „námořnický“ den a žáci V. a zase den s názvem „Můj šálek čaje“ spjatý s po-
znatky o původu, druzích a pěstování čaje společně s ochutnávkou nejrůznějších dru-
hů tohoto nápoje.
 Během zimních měsíců proběhla i řada soutěží. Žáci druhého stupně se zapojili 
do olympiády z českého jazyka, matematiky, dějepisu, zeměpisu, přírodopisu, soutěže 
v anglickém jazyce. V letošním roce byla v okresních kolech úspěšná žákyně iX. a Ven-
dula Vykydalová, která vyhrála okresní kolo soutěže v anglickém jazyce a postoupila do 
kola krajského. Vendula také obsadila 7. příčku v okrese v Zeměpisné olympiádě. Naši 
žáci si dobře vedli i v soutěži „saPErE – vědět, jak žít“ zaměřené na zdravý životní styl 
a vyvážené stravovací návyky. tato soutěž pro žáky 5. – 9. tříd probíhala v rámci hodin 
informatiky. Družstva i. kategorie ( F. horák, P. Bukovský a N. Daříčková) a ii. kategorie 
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(V. rozsypal, š. Dvořák a Z. rulíšková) vyhrála okresní kolo a postupují do kola krajské-
ho. V rámci volitelného předmětu informatika se letos naši sedmáci nově zapojili do 
vědomostní soutěže pro třídní kolektivy Payseccup, v níž obsadili 2. místo v olomouc-
kém kraji.
 Na škole máme také úspěšné recitátory. V okrskovém kole soutěže dětských recitá-
torů „Dětská scéna 2015“ obsadila 2. místo ve své kategorii Eliška Zdráhalová (ii. a) a 3. 
místo František horák (V. a). Do kola okresního nás ze 3. místa pojede reprezentovat 
i žákyně iX. a anna horáková.
 sportovní aktivity žáků byly během zimy vyplněny školním kolem ve florbalu žáků 
8. a 9. ročníku, v němž zvítězil tým hochů z Viii. a , a školním kolem ve futsalu žáků 6. - 
9. tříd. Zde opět zazářili hoši z Viii. a (t. havelka, D. Kubík, D. slouka, t. ševčík, D. štencl, 
K. šváb, D. švec a F. Zatloukal).
 Žáci 7. ročníku absolvovali zimní výcvikový kurz, který proběhl týden po jarních 
prázdninách na chatě stará škola, hynčice pod sušinou pod vedením instruktorů p. Fal-
tuse a p. Nováka. Počasí našim sjezdařům přálo, sedmáci se zúčastnili i několika závo-
dů. Ve slalomu si nejlépe vedli j. Kotrle, P. talla a š. šmíd. Z dívek první příčky obsadily 
D. Pavláková, K. salamonová a h. tomečková. V lyžařsko-branném závodu se z hochů 
nejlépe umístili j. Vejmola, P. talla a V. slouka, z dívek s. Pospíšilová, h. tomečková a K. 
salamonová. teoretické znalosti byly prověřeny vědomostním testem, v němž zvítězili 
š. Dvořák, K. salamonová a P. šťávová. 
 Na závěr bych uvedla důležité informace týkající se zápisu do 1. ročníku. Proběhl ve 
středu 28. ledna a ve čtvrtek 29. ledna 2015. K zápisu se dostavilo 38 dětí. Ve školním 
roce 2015/2016 pravděpodobně nastoupí do 1. ročníku 35 dětí.
 s přáním krásného a prosluněného jara všem čtenářům hlasu loštic
 Mgr. Martina Špičková

Vánoce v Duhové školce
 K nejkrásnějším a nejočekávanějším dnům v roce patří Vánoce. Nejenom v rodin-
ném kruhu, ale i v prostředí mateřské školy měly děti možnost zažít pěkné a nezapo-
menutelné chvíle strávené společně se svými kamarády. 
 Na počátku prosince děti z pěveckého sboru sedmikrásky se svým programem pís-
ní a básní přivítaly Mikuláše na celoměstské akci na náměstí v lošticích. o den pozdě-
ji se potom děti setkaly s Mikulášem, čertem a andělem v mateřské škole na společné 
besídce spojené s nadílkou. 
 V předvánočním čase probíhaly v jednotlivých třídách velké přípravy na vánoční 
besídky pro rodiče. Děti se s radostí učily vánoční a zimní písničky a básničky, nacvičo-
valy dramatizace pohádek a tanečky. s chutí vyráběly vánoční dárečky a přáníčka pro 
své rodiče, pekly perníčky a podílely se na výzdobě tříd. 
 V pondělí 8. prosince byl slavnostně rozsvícen ozdobený stromeček před budovou 
mateřské školy za přítomnosti všech dětí z Duhové školky i pozvaných dětí ze soukro-
mé školky sluníčkov. Malí zpěváčci z pěveckého sboru sedmikrásky u stromečku vy-
stoupili se svým programem. touto cestou bych chtěla moc poděkovat panu Mariánu 
Činčarovi za nasvícení našeho stromečku, který budeme každoročně v předvánočním 
čase rozsvěcovat. 
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 tímto dnem začaly vá-
noční besídky v jednotli-
vých třídách, každý den 
v jiné třídě. Všechny děti 
se snažily podat co nejlep-
ší výkon a celý program 
zvládly na jedničku. rodiče 
je pak odměnili bouřlivým 
potleskem a paní učitelky 
dostaly velkou pochvalu 
a uznání. 
 Děti z pěveckého sbo-
ru sedmikrásky již tradič-
ně svým vánočním progra-
mem potěšily obyvatele 
penzionu. Všechny děti za 
pomoci svých učitelek vy-
ráběly vánoční dekorace 
a ozdoby na vánoční vý-
stavu, kterou také společ-
ně navštívily. Neoddělitelnou součástí vánočního času se stala také prohlídka betléma 
u místního řezbáře jaroslava Beneše a v kostele svatého Prokopa. 
 K nejradostnějším chvílím dětí však patřily vánoční nadílky u stromečku v rámci 
jednotlivých tříd. Děti dostaly spoustu krásných hraček v podobě panenek, autíček, 
stavebnic, autodráh atd. U stromečku si povídaly o lidových tradicích a měly možnost 
si vyzkoušet některé vánoční zvyky. 
 Ukončením vánočního času se stalo vystoupení dětí z pěveckého sboru sedmikrás-
ky na charitativním koncertě tříkrálové sbírky v kulturním domě v lošticích. 
 Na vánoční čas v Duhové školce, bohatý na spoustu hezkých zážitků a dojmů, bu-
dou děti ještě dlouho vzpomínat.
 touto cestou bych chtěla poděkovat panu standovi Veselému, který se v rámci spo-
lupráce mateřské školy s MKs osobně podílel na celoškolské akci pro děti na téma „Be-
seda s myslivcem“.
 Velké poděkování si samozřejmě zaslouží také všechny paní učitelky, které svou 
prací a laskavým přístupem k dětem rozvíjí jejich osobnost a snaží se o to, aby se děti 
do mateřské školy těšily a byly zde spokojené. 
 o tom, že svoji práci vykonáváme zodpovědně a svědomitě, nás přesvědčilo velice 
kladné hodnocení České školní inspekce, která do mateřské školy zavítala v polovině 
ledna. Během 4 dní navštívila děti ve všech třídách a shlédla práci všech učitelek s dět-
mi. Velmi pozitivně ocenila bohatou účast dětí na různých kulturních vystoupeních 
a práci v mnoha zájmových kroužcích. Nebyly shledány žádné nedostatky, veškerá do-
kumentace je vedena v souladu s platným školským zákonem. Kladné hodnocení in-
spektorek z České školní inspekce nás motivuje k další práci.                     

Květoslava Kobzová
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Kulturní informace
Ohlédnutí

Tříkrálový koncert. V neděli 18. ledna velký sál a přilehlé prostory zaplnili všichni 
ti, kteří měli něco společného s letošním tříkrálovým koledováním. charita Zábřeh ve 
spolupráci s Městem loštice, folk-country hudební skupinou Madalen, dětskou kapelou 
Vodníci a sborečkem dětí z naší Duhové školky připravila příjemné odpoledne plné hudby 
a zpívání. Byly zveřejněny výsledky sbírky a pro všechny koledníky a dárce se zpívalo a 
hrálo. Proběhlo losování tříkrálové tajenky a výherci obdrželi poukazy do sport a relax 
areálu Bozeňov.

13. společenský ples města Loštice. V pátek 30. ledna zahájil společenský 
ples města loštic plesovou sezonu v našem městě. již po 13 se sešli příznivci tance, 
společenských setkání a zábavy v renovovaných prostorách našeho kulturního 
stánku. o hudbu na velkém sále se starala hudební legenda Mefisto a pro příznivce 
jihomoravských písní a vín vyhrávala již tradičně vacenovská cimbálovka. V programu 
se představily taneční soubory orda a ordička, zahájení si za své vzala taneční skupina 
jehlan Mohelnice. hostem večera byl ostravský imitátor Petr stebnický. celý ples provázel 
moderátorsky slávek Pospíšil.
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Masopust. tak konečně po xxx letech se u nás v lošticích pokusila navrátit kdysi 
zaběhlá tradice – a tím je masopust, neboli fašanky neboli pochovávání basy. s touto 
akcí se bravurně poprala místní dechová kapela loštická Veselka se svými kamarády, 
přáteli a příznivci. a dokonce se akce konala přesně v době, v které se má konat, v 
úterý před popeleční středou. V 15.30 hod. vyrazil průvod masek s kapelou od našeho 
kulturního domu a obešel své příznivce a přátele, hrálo se, zpívalo za doprovody 
harmoniky, baštili se dobroty a i nějakej ten pohárek se loknul. od 19. hod. začala v 
našem kulturáčku lidová veselice s loštickou Veselkou a Dj jarda a v 21. hod. došlo k 
„uložení kontrabasu k dočasnému odpočinku“. Doufejme, že tato akce se stane tradicí.

Dětský maškarák. Učitelky a pracovnice loštické mateřské školky již tradičně 
pořádají pro naše nejmenší Dětský maškarák, odpoledne plné hudby, tance a soutěží. 
tradičně za pomoci MKs a hudební skupiny Písklata. tentokráte bylo v indiánském 
stylu, všude běhali indiáni a indiánky, na jevišti vévodili všemu týpí a totem. sklepní 
prostory byly použity pro strašidelnou cestu, hrčela zde tombola, vrčel kompresor na 
balonky, no zkrátka ten správnej šrumec.
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M Ě S T S K É  K U L T U R N Í  S T Ř E D I S K O  L O Š T I C E
 Tel., fax. 583445596, mob. 731501016, mail:vesely@kulturalostice.cz www.kulturalostice.cz 
* Předprodej vstupenek: kancelář MKS - knihovna (v provozní době), možnost objednávky 
mailem * ZMĚNA PROGRAMŮ VYHRAZENA

sobota 28. března, 19. hod. Vstupné 60 Kč, předprodej.
 PoZDNÍ SBĚr   *   premiéra divadelní komedie loštických ochotníků 

29. 3. – 4.4. * VELIKoNoČNÍ VÝSTaVa * 
 * slavnostní zahájení výstavy – neděle 29. března, 14. hod. *
 * PErlY ČEsKÉ PoEZiE – Duo Poetico – kytarista P. Vařák a básník Č. Beťák *
 otevřeno:  neděle 29. 3. 15. - 17. hod.  pondělí 30. 3. 14. – 17. hod.
             středa 1. 4. 14. – 17. hod.  pátek 3. 4. 14. – 17. hod.
             sobota 4. 4. 9. – 12. hod.

Neděle 12.dubna, 19. hod.
 HraDIŠŤaN & jiří Pavlica 
 * koncert ojedinělého hudebního tělesa s vysokou uměleckou úrovní *
 * vstupné 320,- v předprodeji, 360,- na místě * předprodej od 1. února *

Neděle 26. dubna, 15. hod.,  vstupné 50 Kč *
 oDPoLEDNE S VESELKoU
 * taneční odpoledne s loštickou Veselkou * 
 * hostem národopisný soubor haNaČKa litovel *

Pátek 1. května, 14. hod. 
 STaVĚNÍ MÁjE * sportovní hřiště * 
 * tradiční stavění máje dechové hudby loštické Veselky * hostem šlapetečko *

Neděle 10. května, 15. hod. 
 SVÁTEK MaMINEK * koncert ke Dni matek * hudební skupina PohoDÁŘi 
 a PÍsKlata * sEDMiKrÁsKY Duhové školky * 

středa 13. května, 18. hod.   KVĚTINoVÝ KoNCErT – VĚTrNÍK

 Čtvrtek 14. května, 19. hod., vstupné 220,- v předprodeji, 250,- na místě před akcí *
 „FUrTLUFTDUrCH ToUr“ * zábavný pořad populárního baviče ZDEŇKa iZEra 
 se zpěvačkou a finalistkou superstar šÁrKoU VaŇKoVoU *

sobota 30. května, 14. hod., sportovní hřiště * 
 KÁCENÍ MÁjE
 * májové hudební setkání dechové hudby loštické Veselky *
 * hostem Pohodáři a Písklata, Kamarádi, Duo Mefisto *

 27. a 28. června 
 LoŠTICKÉ SLaVNoSTI HUDBY a TVarŮŽKŮ
 * sportovní hřiště * program v přípravě *

15. dubna, 20. května, 17. června * SETKÁNÍ SENIorŮ
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ostatní akce: 
* SETKÁNÍ – CESTa K SoBĚ *
 naplnění života rozvojem vnímavosti k okolnímu světu, novou technikou,
 nalezení rovnováhy, propojení manuální a duševní činnosti, vstup 70,- Kč
setkání-besedy:
 20. dubna, 16. hod. – s tvůřčí fotografií: „Dokument zážitku“
 27. května, 16. hod. – s tancem: „Vědomě v tanci, přítomně v životě“
 22. června, 16. hod. – s kouzlem narození: „Vyprávění porodních příběhů“
 13. června, 16. hod. – se sochařstvím: „Modelování v hlíně“

Zítra nevařím, protože peru, žehlím, uklízím...
 Žádná dnešní domácnost se 
neobejde bez pomocníků, kteří 
ulehčují domácí práce a tím še-
tří čas. ovšem nebylo tomu tak 
vždycky. jak se pralo bez prač-
ky, jak těžké byly žehličky i jak 
vypadaly staré šicí stroje, přiblí-
ží výstava Zítra nevařím, proto-
že peru, žehlím, uklízím, která 
bude od 26. února k vidění v Pa-
mátníku adolfa Kašpara v lošti-
cích. 
Prát a žehlit prádlo pro více či méně početnou rodinu byla namáhavá celodenní práce, 
kterou v domácnosti dělaly ženy. Velké prádlo se konalo v pravidelných intervalech po 
výměně ložního prádla a obzvláště v zimě to nebyla snadná záležitost. Nejdříve se pra-
lo v potocích a na březích řek, prádlo se otloukalo o kameny a máchalo ve vodě. obrov-
ským skokem dopředu v technologii praní byl vynález valchy v 18. století. Návštěvníci 
se na výstavě seznámí s historií praní od pracích pístů a valch z různých materiálů přes 
první jednoduché mechanické pračky až po moderní automatické. 
 s praním prádla souvisí i žehlení. Žehličky ve svém vývoji také prošly velkou pro-
měnou, od těžkých železných, které prádlo leckdy ušpinily, až po dnešní napařovací. 
Výstava přiblíží princip mandlu a jeho využití při žehlení velkých kusů prádla. Zastou-
pen bude i další z pomocníků našich babiček a maminek, a to šicí stroj, který usnadnil 
a zrychlil výrobu a úpravy šatů. Ve 20. letech 20. století se k domácím pracím přidalo 
i luxování.
 Výstava ze sbírek Vlastivědného muzea v šumperku a jeho poboček je zaměřena na 
čtyři hlavní pomocníky žen, a to pračku, žehličku, šicí stroj a vysavač. K výstavě jsou při-
praveny komentované prohlídky a dílny pro děti základních i mateřských škol, během 
kterých si například vlastnoručně vyrobí mýdlo, potěžkají si starou žehličku nebo si vy-
zkouší jednoduchý způsob vyšívání. 
 Výstava, jejíž vernisáž se uskutečnila ve čtvrtek 26. února v 17 hodin v Památ-
níku adolfa Kašpara v Lošticích, potrvá do 24. května 2015.
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 V sobotu 28. března 2015 přesně v 15 hodin odstartují po celé České repub-
lice v pořadí již čtvrté strolleringové závody – závody ve sportovní chůzi s kočár-
kem. tento den bude patřit všem aktivním maminkám a tatínkům, dětem i pra-
rodičům, kteří se sejdou na několika desítkách míst po celé Čr, aby změřili síly 
v netradiční disciplíně. 
 V lošticích se závody uskuteční po záštitou starostky města na sportovním 
hřišti tj slaVoj s doprovodným programem už od 14.30. Pro soutěžící jsou při-
praveny 3 hlavní kategorie závodů: pro maminky, pro tatínky a pro celé rodiny, 
kdy je třeba, aby se dva členové rodiny drželi madla kočárku současně. Závodí 
se v chůzi, nikoliv běhu, takže závody jsou absolutně bezpečné. Ve vedlejších 
kategoriích si budou moci zasoutěžit s kočárkem i prarodiče, nejmenší děti pak 
s kočárky pro panenky, na motorkách, odrážedlech, koloběžkách a ve slalomu 
na kolech. Každý soutěžící bude oceněn. 
 Každý závodník si přiveze svůj vlastní soutěžní stroj (kočárek, kolo, odrážed-
lo, koloběžku), malí závodníci na odrážedlech a kolech pak rovněž helmu. V ko-
čárku nemusí nutně být miminko, postačí panenka nebo plyšák. registrovat na 
závody se můžete již teď na www.zavodykocarku.cz. Po registraci na oficiálních 
webových stránkách obdržíte do e-mailu dárek od organizátorů. 
 Vedle závodů bude probíhat také doprovodný zábavný program děti. 
 celá rodina platí vždy pouze jedno startovné ve výši 50 Kč za všechny své 
členy a může se účastnit závodů ve všech kategoriích. jedná se o charitativní 
akci. Výtěžek ze startovného bude věnován  neziskové organizaci z Mohel-
nicka. 
 Přijďte se s námi pobavit a současně podpořit dobrou věc!
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Miroslav Moťka
 Pan Miroslav Moťka se narodil 8. března 1928 v Bílé lhotě. od mládí rád psal básně. 
V roce 1964 se s rodinou přestěhoval do loštic, které se staly jeho druhým domovem. 
Psal básně a píše dodnes.                                   p. Nováková

Jakou barvu má – radost
a jakou se ke smutku hodí,
s jakou se prochází 
a ve kterém vzpomínky chodí?

Jakou barvu má – láska
a jakou má zklamání,
jaká je barva naděje
a jakou má na sobě – čekání?

Do jaké halí se - samota
a do jaké strojí se smích,
ve skrývá se touha – 
je stejná, jak v očích Tvých!

Hýčkejme barevné odstíny
ať neztratí se jejich jas,
patří k našemu životu
tak jako k věčnosti čas!

V pohledech jenom černobílých
docela všední byl by svět
každý má svoji barvu milou
jinou má také – každý květ!
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Odešel na věčnost kamarád, 
který měl nás i naše město rád…
 Když jsem v roce 2000 přišel do loštic, slíbil jsem přátelům 
v Bijacovcích, že naše vztahy budou v mnoha souvislostech 
pokračovat. a vida, šlo to! Díky některým z vás jsme komu-
nikovali, tvořili a organizovali mnohé akce. Krásné přátelství 
vzniklo i díky k naší společné lásce: slovenské a moravské de-
chovce. Dechová hudba Bijacovčanka a loštická Veselka se se-
známily! Zájezdy, festivaly… Díky kapelníkům těchto decho-
vek, Pavlovi Koperdákovi a stanislavovi Veselému spolupráce 
úspěšně pokračovala a přinášela dobré ovoce: radost z přátelství a muzicírování.
 Bohužel teď, když čtete tyto řádky, je situace trošku jiná…
 V sobotu 13. prosince 2014 ve 21.40 hod. ve věku 52 let si Pán života a smrti po těž-
ké nemoci k sobě povolal Pavla Koperdáka, kapelníka Dh Bijacovčanka. Bůh ho pozval 
na Vánoce do nebe, na které se připravoval. Zřejmě mu tam scházel kapelník do nebes-
kého orchestru…
 Pavel miloval slovenskou a moravskou písničku. Byl to „pan muzikant“ se vším všu-
dy. Byl Bohem obdarován citem pro melodii, byl upřímný a jednoduchý, beze lsti a vy-
počítavosti. hodnota života se neměří počtem roků, ale pochopením smyslu života. 
a Pavel smysl svého života pochopil a naplnil. loštice miloval a rád k nám přicházel.
 Na pohřbu v jeho rodných ordzovianech, 17. prosince 2014 bylo asi 600 lidí. Přišla 
se rozloučit jeho rodina, rodáci, spoluobčané, spolupracovníci, muzikanti…
 V závěru pohřební promluvy jsem řekl:
 „Děkujme Bohu za dar jeho života, za to, že tu s námi žil, že jsme jako jedna rodina 
sdíleli spolu události radostné i smutné. Děkuji manželce Marii, dcerám Zuzce a ivance, 
příbuzným za obětavou službu, především v průběhu vážné nemoci a při přechodu na 
věčnost. 
 Děkuji této velké rodině známých, spoluobčanů a členům Dh Bijacovčanka, ordzo-
vianka, Dh Krompachy, spišské Vlachy, levoča a loštické Veselce.
 Pavle, pozdravuj v nebi a připrav nám noty, abychom se po skončení naší životní 
zkoušky také i my přidali k oslavě dobrého Boha v nebi! odpočívej v pokoji. aMEN.

 P. Pavel Kavec

Líbezné vánoční melodie 
zazněly v chrámu Páně sv. Prokopa
 Věřící, kteří přišli na půlnoční mši svatou, se mohli zaposlouchat do líbezných vá-
nočních melodií. Vánoční program zazpíval chrámový smíšený sbor čítající 20 členů 
a řízený zkušenou zpěvačkou terezkou holišovou a varhaníkem Petrem holišem. V le-
tošním roce byl sbor rozšířen o čtyři nové členy – Patrika Kubu a paní havlíčkovou 
s dcerami aničkou a Danuškou. chrámem zazněly písně hudebního skladatele Eduarda 
Marhuly, sólo zpívala t. holišová. i na dopolední mši svaté konané na Boží hod se mohli 

příspěvky
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věřící zaposlouchat do zpěvu chrámového sboru, tentokrát pod vedením Marušky Kaš-
parové a varhanního doprovodu Dr. Koukalové. sólo zpívala jarka Králíková. Nastudo-
vání náročného vánočního programu vyžaduje bezpočet zkoušek a obětování, za což si 
účinkující zaslouží srdečný dík a uznání všech věřících přítomných na obou mších sva-
tých. Pěkné poděkování také všem, kteří se zasloužili o překrásnou vánoční výzdobu 
kostela.                            Stanislav Geppert

Tříkrálové koledníky těšila vstřícnost a laskavost 
navštívených 
 Na nedělním tříkrálovém koncertě v lošticích charita Zábřeh poprvé oficiálně zve-
řejnila výtěžek letošní tříkrálové sbírky. Díky štědrosti dárců byl o více než třicet sedm 
tisíc korun vyšší než loni.
 Pro organizátory byla vnímavost k potřebným a solidarita dárců velkým překvape-
ním a povzbuzením. celková vykoledovaná částka je 1.276.851 Kč. „Už loni jsme byli 
štědrostí dárců ohromeni. to, že bude letos výsledek ještě vyšší, jsme vůbec nečekali. 
ceníme si toho, že lidé chtějí prostřednictvím charity pomáhat druhým,“ sdělila jana 
skalická ze zábřežské charity. 
 Nejčastější platidlo nalezené v pokladničkách byla již tradičně dvacetikoruna. Dár-
ci jich věnovali 6726 kusů. Nejvyšší bankovka - dvoutisícikoruna se objevila dvanáct-
krát, v chromči a Moravičanech byly v jedné pokladničce hned dva kusy. Nejbohatší 
pokladnička s 14.771 korunami byla i letos v lošticích. Koledovala s ní skupinka paní 
Elišky škarkové. Zajímavostí při počítání obsahů byly kromě eur a polských zlotých také 
švédská koruna, australský dolar, rakouské šilinky či chorvatská kuna. 
 Výtěžek sbírky charita využije na konkrétní pomoc lidem a rodinám v nouzi. Zde 
se více zaměří na nefinanční materiální a věcnou pomoc - potraviny, hygiena, obleče-
ní, potřeby do školy. Pro snazší dostupnost pro potřebné zřídí zázemí střediska Naděje 
i v Mohelnici. Z výtěžku rozšíří kapacitu terénních zdravotně-sociálních služeb, podpo-
ří domácí hospicovou péči a ve spolupráci se sociální firmou rEParto Zábřeh vytvoří 
program pro zaměstnávání lidí bez domova, v hmotné nouzi či dlouhodobě nezaměst-
naných. Významně bude podpořena i zahraniční humanitární a rozvojová pomoc v lo-
kalitách, kde jsou lidé buď velmi chudí či případně zažijí přírodní pohromu. 
 tříkrálová sbírka je jedinou sbírkou, ve které se dárci mohou spolupodílet na vyu-
žití shromážděných prostředků. charita shromažďuje náměty veřejnosti, komu z takto 
vzniklého fondu solidarity v regionu přispět. „Budeme vděčni, když se díky vám o po-
třebných z vašeho okolí dozvíme,“ vyzvala jana skalická.
  „Vybrali jsme si špatné počasí, bylo náledí, takže jsme padali jako hrušky“, „Byl vítr, 
uletěla nám koruna a málem i Baltazar“, „Pršelo a měli jsme promočené boty,“ reagovali 
na proměnlivost letošního lednového počasí někteří koledníci. to je ale neodradilo od 
tříkrálového putování a návštěv domácností v celkem 99 městech, obcích a obecních 
částech Zábřežska, Mohelnicka a štítecka. těchto skupinek bylo letos rekordních 354. 
Byli mezi nimi jak malí králové, tak senioři. „Máme radost z nováčků i z věrných mnoha-
letých koledníků. jejich pomoc je neocenitelná. sbírají sice prostředky pro potřebné, 
ale zároveň svou návštěvou obdarovávají ty, ke kterým zavítají. Zvláště senioři a malé 
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děti je vždy netrpělivě vyhlížejí,“ řekla jana skalická a citovala postřeh jednoho vedou-
cího skupinky: „Máme radost, že nosíme lidem radost“.
 Koledníci jsou za svou snahu díky sponzorům odměněni lístky na filmové předsta-
vení v zábřežském Kině retro a dle výběru mezi volným vstupem na bazén v Mohel-
nici, v Zábřehu nebo slevou na lyžování v herolticích. „Každoročně také koledníci luští 
tříkrálovou křížovku o zajímavé ceny. letos jsme na koncertě v lošticích vylosovali de-
set výherců poukazu do sportovního areálu na Bozéňově,“ informovala jana skalická.
Zajímavostí z našeho regionu je také to, že se zde v palonínské dílně sociální firmy rE-
Parto Zábřeh balí tříkrálový cukřík - tradiční poděkování dárcům za jejich příspěvek 
do sbírky. Balicí linka za 1,5 měsíce vyprodukovala pro všechny skupinky králů z celé 
České republiky celkem 3,4 miliónu kousků dutinek. 
 Přestože je výtěžek pokladniček již uzavřen a spočítán, lze stále přispívat, a to skrze 
DMs (ve tvaru DMs KolEDa na telefonní číslo 87 777) nebo složenkou. charita Zábřeh 
také nabízí těm, kteří se tří králů nedočkali nebo nebyli v době koledování doma, že jim 
na přání nápis christos Mansionem Benedicat pro rok 2015 na veřeje dveří doplní. 
Podrobné výsledky letošního koledování, srovnání s výtěžky z předchozích let, fotogra-
fie z žehnání kříd, setkání s biskupem, z přípravy a průběhu koledování je možné najít 
na webu zábřežské charity www.charitazabreh.cz .
 „Děkujeme za Vaši štědrost i volbu pomáhat potřebným prostřednictvím naší cha-
rity. Vaše důvěra nás zavazuje, poskytnuté dary se budeme opět snažit využít co nej-
svědomitěji,“ poděkovala na závěr jana skalická.

 Jana Skalická, propagace, tel: 736 509 431, email: propagace@charitazabreh.cz

Velká válka 1914 - 1918 v kronice našeho města.

rok 1916
 Začátek roku nepřinesl nic dobrého. Byly zavedeny lístky na potraviny, na každou 
osobu bylo možno koupit 1,40kg mouky nebo 1,96kg chleba na týden. 1kg cukru byl 
na 30 dní. Mouka byla plná otrub, chleba i koláče byly těžké a hlavně děti si stěžovaly 
na bolesti žaludku. Často ale v obchodech zboží chybělo.
 cena potravin strmě stoupala. Muži byli smutní, protože nebyl dostatek piva a ta-
báku. V pondělí, ve středu a v pátek se nesmělo vařit maso. Četník obcházel domácnos-
ti a běda hospodyni, která zákaz překročila. V srpnu „tři týdny nedošla mouka chlebová, 
jen ječmenná“, a to tak málo, že na týden dostala rodina jen půl kilogramu. chudí lidé 
nesměli sbírat klásky na polích. Mor drůbeže začal likvidovat téměř všechna zvířata. 
V roce 1916 byla celkově špatná úroda, poloviční oproti jiným letům. ale i to málo obilí 
bylo zabaveno pro vojsko.
 Do loštic přišlo 1300 zbědovaných a nemocných vojáků ve věku 16 - 46 let. Bydleli 
v pivovaře, na střelnici, po domech a zabrali celou školu. Byli bosí, nemocní, otrhaní, tr-
pěli hladem a chodili žebrat. Vařily jim „z milodarů paní a dívky loštické“. Nejlépe se měli 
Židé, kteří se většinou ubytovali u loštických souvěrců. 
Vyučování „dítek školních“ bylo nepravidelné kvůli vojákům a i proto, že v zimě bylo 
málo uhlí.
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 18. 9. „rozbíjeli vojáci zvony na věži kostelní“. Byly určeny k výrobě děl. „lid loučil se, 
plačíc s těmito u vědomí, že tyto zvony sloužily staletí ku církevním výkonům a tisíce 
lidí svým zvukem ku věčnému odpočinku doprovodily.“
 22. 11. zemřel císař František josef i. a na trůn nastoupilo „jeho Veličenstvo Karel i.“
V roce 1916 bylo odvedeno 64 mužů, bylo zakázáno barvit velikonoční vajíčka, na Du-
šičky nesměly na hrobech svítit svíčky ani lampy, „studující na gymnáziu se museli cvi-
čit v pochodu“, v tlumoku měli 5kg písku, byl zaveden letní čas, stále se sbíraly kovy. 
a jako vždy, nejhůře na tom byly děti.

rok 1917
 Zápisy v kronice jsou stále smutnější. až 3000 cizích zubožených vojáků se toulalo 
lošticemi. Žebrali, dělali škodu na polích a zahradách, jedli slupky od brambor, jablo-
ňové listí, kradli slepicím ve dvorech krmení. a také umírali. 22. 4. jich zemřelo 38.
 Ve škole se stále učilo nepravidelně, děti trpěly hladem, nedostatkem oblečení 
a nepřítomností otců. Bylo odvedeno 62 mužů. Zůstali chlapci do 17 let a pak staří a ne-
mocní muži. obyvatelé dostávali potravinové lístky, ale nebylo za ně co koupit. Zmizelo 
pivo, kuřáci kouřili bukové listí, nebylo uhlí, petrolej na svícení, svítilo se loučemi.
 12. 3. se ženy v obecní kanceláři marně dožadovaly přídělu „zemáků“, druhý den se 
vydaly pro mouku do Mohelnice k dodavateli siegelovi. ten začal ženám nadávat, jed-
né dal políček, ženy se na něho vrhly a mnohonásobně mu to vrátily. Druhý den poslal 
do loštic několik pytlů lepší mouky.
 rolníci neměli čím krmit dobytek, protože museli dodávat pícniny vojsku. Poča-
sí v tomto roce bylo velmi nepříznivé. V lednu klesala teplota až k -20°c, v únoru bylo 
-23°c. jaro bylo studené, 16. a 17. 4. silně pršelo a voda v třebůvce stoupla 2m nad nor-
mál. U školy byla až u Geppertových vrat. V létě nepršelo od 9. 5. do 10. 8. Úroda byla 
velmi špatná.
 Vyhublé ženy s dětmi stály ve frontách u dveří obchodů a čekaly, jestli něco koupí. 
Řezník hlásil, „že dobytče žádný lůj nemělo“. Pro mléko se chodilo už o půl čtvrté ráno 
do mlékárny v Paloníně. Když mlékárnu otevřeli, mléko nebylo, protože se bude dělat 
máslo.  „smutné to letos vánoce.“
rok 1918
  „Den ode dne hůře. Nedostatek všeho zeje ze všech koutů.“
 lidé byli lhostejní ke všemu. Kronikář konstatuje, že se přestali i modlit. Nebyly žád-
né potraviny, všechno bylo velmi drahé, konec války byl v nedohlednu. Vojáci v lošti-
cích onemocněli střevním tyfem.
 26. 5. uhodil tak silný mráz, že téměř všechno pomrzlo.
 10. 6. padaly kroupy velikosti ořechů. 700 občanů onemocnělo španělskou chřip-
kou, 20 jich zemřelo, hlavně děti. Válečná situace byla napjatá, rodiny dostávaly smutné 
zprávy o osudech svých nejbližších.Všichni čekali jak to všechno skončí.
 27. 10. se konala schůze na střelnici, kde promluvil o vzniku československého stá-
tu loštický rodák jUDr. richard Fischer. Na závěr všichni zazpívali píseň Kde domov můj 
a hej slované. „ sotva které oko zůstalo suché.“
 29. 10. přišla zpráva z Prahy, že „československý stát jest prohlášen“. obecní policajt 
pan Blechta to vybubnoval po celých lošticích.
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Žáci se shromáždili v tělocvičně a pan ředitel chudoba žákům vše podrobně vysvětlil. 
Náměstí bylo plné lidí, nepracovalo se, na domech vlály vlajky, rakouský orel byl stržen, 
lidé zpívali, provolávali slávu prezidentu Wilsonovi a Masarykovi, večer prošel mohutný 
pochodňový průvod a „slavnost tato ukončená zábavou stolovou v občanské besedě“.
 Válka skončila, domů se začali vracet synové a otcové rodin, ale 78 padlých zůstalo na 
různých hřbitovech daleko od loštic, 14 bylo prohlášeno nezvěstnými, 54 se vrátilo 
jako váleční invalidé. Někteří velmi brzy na následky zranění zemřeli. Vraceli se i legio-
náři. Poslední byl p. učitel Frant. Žák, který z Vladivostoku přes Usa a hamburk dorazil 
do loštic až v r. 1921.
 Z válečných útrap se lidé vzpamatovávali ještě několik let. Pociťovali následky neú-
rody, smutek i beznaděj, trápil je pohled na vyhublé a často nemocné děti.
 až kolem roku 1925 nastalo zlepšení a oživení. ale to už je další kapitola.
 Věra Večerková
Použitá literatura: Kronika města Loštice, 1. kniha; Kronika měšťanské školy, 1. kniha; jan Weiser: Spo-
lečenstvo řemeslných živností 1878-1948; Petr Fialek: Loštice ve fotografii do r. 1948.

Konopka obecná Cardelis Cannabina  čeledˇ pěnkavovití
 Nasazuji běžky, projíždím krajinou....někdy směr Bouzov, 
další den Pavlov, radnice atd.
 Místa porostlá vysokou trávou, bodláky, různé křoviny 
jsou domovem ptáčků. Pozoroval jsem hejnka rychle, vl-
nitě létajících ptáků, velikosti menší jako vrabec. Zbar-
vení na křídlech mají rezavohnědé, šedou hlavičku, čelo 
a hrudník karmínově červené-pouze samec, samičky jsou 
na prsou hnědo čárkované na šedém podkladu. Konopky 
pěkně zpívají, dříve chováni v klecích pro potěšení a také 
kříženi s kanáry.

 V zimním období se zařazují do hejnek se stehlíky a čížky, navštěvují krmítka a lo-
vecké zásypy. Živí se semínky plevelných bylin,plodem zimostrázu,jalovce atd.
 hnízda si staví v hustých dřevinách, živých polotech, hustých jehličnanech ve výšce 
asi tří metrů. je vystláno travou, srstí a peřím. Vajíčka jsou světlemodrá s jemným růžo-
vým skvrněním. Bývá jich většinou 4-8. od dubna do srpna se líhnou dvakrát až třikrát, 
ve hnízdě jsou asi 10 -14 dní a na krmení se podílejí oba rodiče.
 Konopek v naší krajině moc již není, vlivem sečení křovisek a travin, někdy tato za-
rostlá zákoutí je dobré ponechat přírodě .                Text a ilustrace Pavel A. Taťoun

Vážení spoluobčané,
 ráda bych tímto poprosila ty z Vás, kteří pravidelně nechávají (snad v dobré víře?) 
na ulicích a travnatých prostranstvích města povalovat všelijaké kosti a podobné věci, 
aby tak nečinili, neboť psi, kteří se jich okamžitě nadšeně zmocní, následně trpí těžkým 
zvracením a průjmy. Věřím, že loštičtí psi dostávají od svých páníčků dostatek pamlsků, 
proto pokud chcete udělat pro zvířata něco záslužného, podpořte například jakýmkoli 
způsobem útulky v okolí, kde bude vaše snaha nepochybně vřele přivítána. 

 Děkuji Lucie Špičková
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Samé dobré zprávy
 s radostí jsem se seznámil s rozhodnutím rM - Bod 5/171:. . . Starostka města se-
známila Radu města s výsledkem provedeného průzkumu počtu žáků navštěvujících před-
školní zařízení pro rok 2015 až 2017, který provedla ředitelka mateřské školy a ze kterého 
vyplývá, že v následujících 3 letech dojde k poklesu počtu žáků v mateřské škole a neměla 
by nastat situace, že děti s trvalým pobytem na území našeho města nebudou do mateř-
ské školy přijati. No prosím, je půl roku po volbách a problém, který tak hýbal lošticemi 
před volbami je vyřešen, aniž se ve školce koplo. 

 jedna připomínka k parkování na náměstí a také trochu malé, ale o to upřímné 
pomoci těm, kdo to zodpovědně řeší. jeden z problémů je šikmé parkování u parčí-
ku, protože všechna parkující auta zasahují „zadkem“ do vozovky. Možná by pomohlo, 
kdyby ten, kdo odmontoval od parčíku dopravní značku „podélné stání“, tu značku tam 
zase namontoval a řidiči se zase vrátili k původnímu způsobu parkování. Doufám, že 
nějakého dobráka nenapadne ubrat kus z parčíku, aby se parkovací plocha zvětšila.

 V nějakém předvolebním letáčku jsem četl, že paní by se ráda, pokud bude zvole-
na, podílela na práci s mládeží a dětmi. Znám z osobní zkušenosti v lošticích dost lidí, 
kteří práci s dětmi dělali a dělají zřejmě léta v ilegalitě, protože nečekali na zvolení do 
zastupitelstva. opravdu to jde.                     Petr Fialek

Zajímavost z historie – hodiny na kostele sv. Prokopa
 rok 1894. Montáž věžních na kostele s. Prokopa. 15. 7. 1893 byl schválen kup po-
zemku na stavbu školy. antonie Pluskalová prodala pozemek a slíbila, že ze své kupní 
ceny věnuje 500,- zlatých na věžní hodiny. slib splnila, podpis smlouvy byl 4. 8. 1893. 
Faráři na fotografii jsou p. František Urban a p. Kašpar. Z rodinného archívu.

Vladimír Bukovský
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Radnice kontra občan
 V každém čísle hlasu loštic se uvádí : „Příspěvky nejsou redakčně ani jazykově upra-
vovány“. Nevím, jak si mám potom vysvětlit, že se v mém minulém příspěvku ocitlo mi-
nimálně 12 cizích úprav. Někdo v něm vyhubil veškeré odstavce a odrážky. tím se stal 
můj článek naprosto nepřehledným a málokdo jej patrně přečetl do konce. Ve spoustě 
jiných příspěvků se kupodivu odstavce případně odrážky vyskytují. Nešlo tedy o náho-
du. jedná se o velmi účinnou metodu, kterou redakce elegantně zlikviduje nepohodlný 
příspěvek a z autora udělá rázem hňupa, jenž není schopen napsat pár souvislých vět. 
skutečnosti, o kterých jsem psal, považuji za důležité, a tak to zkusím znovu.
 V roce 2007 jsem byl donucen podepsat kupní smlouvu s MÚ loštice zastoupe-
ným ctiradem lolkem na kanalizační přípojku. Do červnu 2008 jsem městu zaplatil 
32.079 Kč.
 Vlastnické právo ke kanalizační přípojce se všemi právy a povinnostmi na mne jako 
na kupujícího mělo přejít až po podpisu předávacího protokolu a po zřízení věcného 
břemene na přípojku vedoucí přes pozemek města.
 Do dnešního dne k podepsání žádného předávacího protokolu, a tedy k předání 
zaplacené věci, nedošlo. Město si již 8 let nechává přípojku i peníze. Vychází to dva tisí-
ce na zastupitele. toto jsou fakta a žádné vysvětlování, objasňování, mlžení a plané dis-
kuze je nemůžou změnit. 
 Před dvěma roky mi starosta na můj dotaz písemně sdělil, že tuto záležitost vyře-
ší do konce roku 2013. je březen roku 2015 a opět se nic nestalo. Musím se přiznat, že 
jsem nic jiného ani nečekal.
 spousta čtenářů hlasu loštic si říká, že o kanalizačních přípojkách již nechce nic sly-
šet. Že je to pořád dokola. Pořád to samé. a to je právě ono. toho právě politici a úřed-
níci využívají. stačí pouze vydržet a v ničem neustupovat. Kdo se nechce nechat okrást 
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a protestuje, je po čase směšný podivín. Říká se, že s jídlem roste chuť. Prošly nám pře-
dražené přípojky? Prošly. tak proč nezkusit rovnou si nechat peníze. Určitě to projde 
zase. a je zde i možnost, po čase prodat přípojky znovu.
 jeden právní výklad tvrdí, že smlouvy uzavřené bývalým starostou o prodeji přípo-
jek jsou právně neplatné, pokud radnice doposud tyto přípojky nepředala kupujícím. 
a radnice musí těmto občanům zaplacené peníze vrátit. již se na to těším.
 jsem přesvědčen, že v žádné z okolních obcí se obecní úřady nechovají jako v loš-
ticích. jako občan Moravičan, bych za tutéž přípojku nezaplatil 32 tisíc. Nezaplatil bych 
ani dvacet nebo deset tisíc. V Moravičanech bych nemusel platit ani korunu! Moraviča-
ny jsou zřejmě daleko bohatší obec než loštice.
 Dříve se mne známí z bývalého bydliště, když přišla řeč na loštice, ptali na tvarůžky, 
případně na loštického řezbáře. teď se mne několik lidí, bydlících sto kilometrů od loš-
tic, ptalo na jakousi „loštickou kanalizační mafii“. co jsem jim měl říci? 

 Čestmír Kleveta, Hradská 81

Musím se zastat bývalé redakční rady
 Pokud vím, tak se nikdy nestalo, aby rada nebo kdokoli jiný kdy řešil, zda zrušit od-
stavec, či udělat z autora nepohodlného příspěvku hňupa. redakční radě je napros-
to lhostejné, pokud někdo kritizuje kohokoli za cokoli, pokud je to v mezích slušnos-
ti. jestli se něco takového stalo, že byly údajně zrušeny odstavce, tak to beru na sebe, 
že jsem to při zpracování textu v tiskárně zrušil. Věřte (nebo ne), nebylo to úmyslně. je 
těžké se bavit o něčem, co se stalo před rokem a půl, nevím tedy, jestli jsem elegantně 
zlikvidoval nepohodlný příspěvek, ale slibuju, že už to nikdy neudělám.         Petr Fialek

Předvolební počínání SNK Občané pro Loštice
 Před pár týdny mě zaujal dokument, který se objevil na stránkách města. ten na 
základě výpisu z matriky zveřejňuje očekávané počty dětí, které v následujících letech 
nastoupí do loštické mateřské školy. Z něho jasně vyplývá, že počet dětí ve školce se 
od teď bude každý rok snižovat.1 situace s údajným nedostatkem míst se tedy už ne-
bude opakovat. je zajímavé, jak v kontrastu s tímto faktem působí program a prohlá-
šení sdružení nezávislých kandidátů občané pro loštice a někdejší výzva a dopis paní 
šárky havelkové seifertové, která na jaře 2014 po tehdejším vedení města požadovala 
rozšíření kapacity mateřské školky.2 Pro podporu tohoto návrhu, který se opíral pouze 
o subjektivní dojmy a nikoliv o tvrdá data z matriky o počtu narozených dětí v lošticích, 
byla organizována i petice, kterou řada obyvatel loštic podepsala. Poté, co vedení měs-
ta tento návrh pro jeho neodůvodněnost a nepotřebnost, právě s ohledem na budoucí 
demografický vývoj v lošticích, nepodpořilo, stalo se toto téma jedním z bodů voleb-
ního programu hnutí sNK občané pro loštice, reprezentované právě současnou paní 
starostkou, panem Pavlem Kubou a paní helenou Koppovou.3 rozšíření kapacity ma-
teřské školy zmiňovali jak ve svém volebním programu, tak ve svém volebním klipu.  
 Zaujalo mě, že po svém zvolení do funkce starostky již ve svém prvním úvodním 
slově v hlasu loštic paní havelková seifertová o rozšiřování školky jako o prioritě měs-
ta nenapsala.4 Uniká mi v tom případě význam petice, kterou ještě jako nezvolená kan-
didátka spoluorganizovala. i obsažení tohoto bodu do volebního programu poukazuje 
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na to, že si paní starostka nezjistila dostupná data. Data z matriky jsou veřejně přístup-
ná. jak se budou vyvíjet počty dětí v lošticích si může zjistit každý. Pokud se někomu 
navíc nechce vážit cestu na Městský úřad, nebo k počítači s internetem, tak v každém 
výtisku hlasu loštic je na jedné z prvních stran shrnutí informací z matriky. Počty dětí 
se dají takto snadno zjistit. celé předvolební počínání kolem údajného nedostatku míst 
ve školce tak nese jakousi pachuť záměrně šířeného strachu a lidské paniky.   
              Tomáš Nakládal
1  Mateřská škola loštice - Věcný záměr rozvoje vzdělávání na území města. Město loštice [on-
line]. 2015 [cit. 2015-03-04]. Dostupné z: http://ude.tcssl.cz/dokument?lostice?MElo0B00NrEU-0
2  Vyjádření ke sdělení Města loštice k přijatému podání č.j. 883/2014 řešení nedostatku míst 
Mš loštice. sdružení nezávislých kandidátů - občané pro loštice [online]. 2014 [cit. 2015-03-04]. 
Dostupné z: http://www.obcaneprolostice.tode.cz/?page_id=126
3  Například: oBČaNÉ Pro lošticE č.5. in: Youtube.com [online]. 2014 [cit. 2015-03-04]. Do-
stupné z: https://www.youtube.com/watch?v=QrXciistNN4
4  haVElKoVÁ sEiFErtoVÁ, šárka. Zprávy z radnice. hlas loštic - Zima 2014 [online]. 2014 [cit. 
2015-03-04]. Dostupné z: http://www.mu-lostice.cz/dokumenty/22-hl-vanoce-2104.pdf

Musejí doufat, že štěstěna osudu jim zůstane nakloněna
 Dostavba nové kanalizace v lošticích se může stát noční můrou pro některé dom-
kaře bydlící v prostoru přečerpávací stanice pod penzionem. Na jednu z páteřních ka-
nalizačních větví v pivovarské ulici projektant napojil ulice U Mlýna jevíčská, Ke Kou-
pališti, hradská, Na sídlišti a dočerpává i kapacitu přečerpávačky za Pokornýma. Za 
dosavadního stavu napojení se několikrát stalo, že přečerpávačka pod penzionem „ne-
stíhala“ a v uličce (naproti Kolářovým) kde je slepá kanalizační větev, stříkaly splašky 
z kanalizačních poklopů půl metru vysoko. Kdyby za této situace nedošlo k násilné-
mu otevření revizních šachet u domovních přípojek ohrožených nemovitostí, mohly 
mít tyto přízemní byty (v tom lepším případě) fekálie v koupelnách. o zmiňovaných 
příhodách vědělo nejenom město, ale i servisman kanalizační sítě šPVs! Když ČEZ vy-
pne v některé lokalitě elektřinu, občané jsou obeznámeni. Když nestíhá přečerpávač-
ka a splašková voda stříká z poklopů na ulici, poučka pro ochranu majetku dotčených 
chybí!!! V tomto jistě stresujícím stavu pro ohrožené majitele nemovitostí kanalizační 
síť, včetně přečerpávaček město prodalo VhZ šumperk. je nepochopitelné jak projek-
tantovi mohlo uniknout, že maximální hladina splaškové vody v přečerpávačce bude 
při jejím výpadku (porucha čerpadel,výpadek el. energie, vandalové!!!) nad úrovní ně-
kterých přízemních bytů? Město ve spolupráci s projektanty nechalo pro dotčené vy-
pracovat projektovou dokumentaci včetně domovních přípojek a dle projektů došlo 
k jejich realizaci. stresové stavy dotčených, které nezřídka ve starších zástavbách čekají 
náročné rébusy připojení jsou investorům a zhotovitelům šuma-fuk hlavně, že za svá 
mnohdy nedomyšlená „díla“, dostanou bruselský balík. Pozdě bycha honit. smutnou 
zprávou pro tyto lidi je, že VhZ investor dostavby kanalizace připojením nových lokalit 
zatíží dalšími kubíky splašků zmiňovanou přečerpávačku. Přečerpávačka, která je napá-
jena kanalizační větví jenž má výškové převýšení nějakých šest metrů (s horními byty 
v panelácích to může být i metrů patnáct!) při jakém-koliv důvodu výpadku čerpadel 
dojde k zahlcení kanalizační sítě a splašky začnou vytékat poklopy do lišničky. (to ště-
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stěna domkařům pokud stihnou poklopy odstranit, je stále ještě nakloněna!!!) Zajíma-
vé je, že tuto událost životní prostředí přežije, ale udělat pro tuto krizovou situaci pře-
pad na samotné přečerpávace se záchytnou jímkou (s plovákovým ventilem, který by 
odpouštěl přetlak z kanalizační sítě, aby se splašky nemohly tlačit do přízemních bytů) 
z toho by „zelení „dostali kopřivku. Proboha, co se to s námi stalo? Naši zákonodárci vy-
tváří ne vždy zdařilé zákony, které paradoxně umí jít i proti poctivým lidem a MŽP tak 
trochu ztrácí soudnost!? Přimhouřit oči a to zdůrazňuji, jen v těchto krizových situacích 
a splaškovou vodou pohnojit louku nelze, ale vyplavit splašky přízemní byty možné je. 
reakce zodpovědných po výpadcích přečerpávačky šokuje, „kapacita přečerpávací sta-
nice je propočítána jako dostatečná“!!! Mám vážné pochybnosti, že tato odpověď do-
stane do klidu domkaře, kterým bublal přetlak z kanalizační sítě v koupelnách. Žádná 
pojišťovna pokud její agenti zavětří, to za rozumné peníze nepojistí. Pro tyto lidi příliš 
drahá „diagnoza“ nemyslíte? Padesát let vytékaly přepady ze septiků do třebůvky, liš-
ničky, a jiných přípojných stroužek a nejenom lidé, ale i ryby coby strážci čisté vody, 
to v pohodě přežily. (obsahy septiků posloužily jako hnojivo na pole a louky. Nepřijde 
zvláštní, že tehdejší maso mělo lepší chuť a vůni a párky chutnaly opravdu jako párky?) 
Později se na scéně objeví Brusel, dodá velké peníze (čas a vrásky mu zabere dohledá-
vání kam, že mizí v Čr tučné provize?) a vydá ve spolupráci s MŽP striktní předpisy pro 
stavby nových čističek a moderních kanalizačních rozvodů, aby lidem mohl nabídnout 
všestranný komfort. Byl opravdu nabídnut? V případě problémové loštické přečerpá-
vačky, která měla „jen“ čtyřikrát totální výpadek s fekáliemi na ulici, jsou někteří nuceni 
porovnávat. Majetky ohrožující moderní přečerpávačka nebo starý, dobrý funkční sep-
tik? ale nyní zcela vážně. Neměl by provozovatel kanalizace VhZ, který bude přečerpá-
vačku ještě „přikrmovat“ a tím navyšovat počet krizových situací, daný problém také 
řešit? Nedává garant stavby automaticky záruky na bezproblémovou činnost přečer-
pávacích stanic? Proč projektant při tak velkém převýšení kanalizační sítě šel do rizika 
přečerpávačky a nevyužil spolehlivější gravitaci levého břehu třebůvky? VhZ dostala 
na starost obří projekt dostavby kanalizace v regionu a koncový zákazník za své pení-
ze očekává i kvalitní služby! loštice s jinými dotčenými městy v regionu patří k hlavním 
akcionářům společnosti. Pomůže zodpovědný investor s jeden a půl miliardovým roz-
počtem důvěřivému akcionáři zmiňovaný problém vyřešit, (při tak výživných dotacích 
jde o problémek!) nebo zaujme netečný postoj a při nočním „blackoutu“ stresovaným 
domkařům bude (jEN!!!) držet palce?           Hlasu Loštic za prostor děkuje Zdeněk Linhart

Slovo šéfredaktora
Tak trochu jinak, tak trochu stejně
 Dobrý den, vážení čtenáři, obyvatelé loštic, Vlčic a Žádlovic. jak jistě víte, v minu-
lém roce proběhl supervolební rok, který také znamenal změnu obsazení naší radnice 
a s ní souvisejících orgánů, tedy i hlasu loštic. Děkuji předešlé redakční radě za profe-
sionální práci.
 Nová redakční rada si klade za cíl zejména udržení slušné úrovně našeho lokální-
ho plátku. Nejsme ale pouze redakční rada udržovací, ale také redakční rada inovativ-
ní, proto očekávejte v dohledné době menší změny k lepšímu. První drobná změna se 
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týká nových pravidel pro umisťování článků do hlasu loštic, ty jsou součástí tohoto čís-
la a jsou závazná pro všechny přispěvatele. Věřím, že nebude problém s jejich respekto-
váním.
 hlavní podíl na obsahu našeho zpravodaje nemá redakční rada, nýbrž my obča-
né. chci Vás tedy požádat, abyste se nebáli bohatě a kvalitně přispívat. Články od ob-
čanů a spolků jsou páteří našeho zpravodaje. Zejména chci požádat spolky, aby hojně 
přispívali, ať už jsou to fotky z akcí nebo je to krátký sloupek shrnující zajímavou udá-
lost, sportovní klání a podobně. Na druhou stranu musím ovšem upozornit, že máme 
omezený počet stran, a tudíž dáváme přednost článkům, které mají za cíl informovat 
v pozitivním smyslu slova. Nevyhýbáme se ani více či méně trefně napsaným kritikám. 
Upozorňuji ale, že hlas loštic není diskuzní fórum, a není to ani vhodný způsob, jak by 
nespokojený občan měl řešit své problémy s vedením města nebo se sousedem. Pro 
tyto případy přece máme ústa a mezilidské vztahy, takové záležitosti se řeší přednostně 
z očí do očí.
 těšíme se na Vaše články a vzájemnou spolupráci.          Pavel Procházka
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Ultramaraton v Lošticích již potřetí
 již potřetí se bude v květnu (23. 5.) konat v našem 
městě závod v ultramaratonu a maratonu. letošní ročník 
je poněkud výjimečný oproti ročníkům předchozím.Vzhle-
dem k tomu, že dva předchozí ročníky si mezi běžci získaly 
velkou popularitu, o čemž svědčí dvojnásobný počet běž-
ců oproti prvnímu ročníku, požádala nás Česká asociace 
ultramaratonu (ČaU) o uspořádání mistrovství republiky 
v ultramaratonu jako nominaci na mistrovství světa a Ev-
ropy v příštím roce. svou roli hrálo i to, že závod se běží 
v nádherném, i když náročném terénu v okolí loštic a také 
přátelský i profesionální přístup pořadatelů z řad místních 
občanů. Minulé dva ročníky bylo možné uspořádat díky 
pomoci města, pořadatelů, oD Makro olomouc a drob-
ných darů od místních podnikatelů. Druhý ročník se rov-
něž povedl díky místní organizaci rybářského svazu , která 
nám poskytla zázemí ve svém areálu i částečnou pořada-
telskou pomoc.
 Ultramaratonský sport doposud není v povědomí naší veřejnosti natolik atraktiv-
ní, aby se setkal se zájmem fanoušků,  a proto jsme se rozhodli poněkud přiblížit tento 
sport všem, kteří mají rádi pohyb formou besedy s naším v současnosti nejlepším ul-
tramaratoncem Danem orálkem, promítáním filmu „rUN FrEE“ a autogramiádou knihy 
„Můj dlouhý běh“., která se uskuteční v předvečer závodu v rybářském areálu.
 součástí Mr ultra bude rovněž maraton a závod na jedno kolo (14,5 km), kterého se 
může zúčastnit každý, kdo si troufne takovou trať absolvovat. Pro zatraktivnění závodu 
jsme zvolili trať v délce 14,5 km, kterou závodníci ultramaratonu poběží  6x, a marato-
nu 3x. Předběžně je přislíbena účast zrakově postižených sportovců. Pro diváky a jejich 
děti bude v průběhu celého dne v  areálu „rybářů“ připraveno občerstvení a doprovod-
ný program. Věříme, že nás svojí účastí podpoříte už i proto, že výtěžek z akce (po ode-
čtení nákladů) bude věnován na podporu zrakově postižených občanů.
 Vzhledem k tomu ,že se jedná o akci, která podporuje nejenom ultramaraton (a bě-
hání vůbec), ale také město loštice i celý mikroregion, žádáme podnikatele o podporu 
formou sponzorského daru. Pokud bude mít někdo zájem stát se členem pořadatelské-
ho týmu, je možno se přihlásit na e-mailové adrese vaor@volny.cz.   
 Podrobněji na http://borak.ultradao.cz/, kde si můžete prohlédnou fotografie i vi-
dea z minulých dvou ročníků.                   Za realizační tým Václav Orálek

sport

23. květen 2015 od 7.00 start v areálu rybářské organizace v Lošticích

mistrovství republiky v ultramaratonu
Vložený závod maratonu.
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Pátý ročník, pátý nový vítěz šachového turnaje 
O pohár krále Tvarůžka
 V sobotu 29.11. do Kulturního domu v lošticích zavítalo 50 šachistů soupeřit 
o pohár krále tvarůžka i. V předchozích letech co ročník to nový vítěz. Při pohledu 
na startovní listinu bylo jasné, že i v pátem ročníku přibude mezi vítězi další nové 
jméno. V minulých ročnících turnaj vyhráli tomáš cagašík,Vojta Plát,jan Krejčí st., 
jiří Navrátil st.
 hráče a doprovod přivítal v úvodu osobně sám pan král tvarůžek i. a popřál hrá-
čům mnoho štestí ve hře a šťastné tahy. loštický řezbář pan Beneš, tvůrce známého 
loštického betléma, pokřtil šachovnice a po úvodních slovech pořadatelů mohl tur-
naj začít.
 Podle startovní listiny favoritem turnaje měl být KM tadeáš Baláček. stejně jako on 
chtěli v turnaji uspět i další šachově zdatní borci, jakožto nedávný vítěz mohelnického 
openu a účastník šach.olympiády FM Vít Valenta. Dále z dalekého lisabonu v Portugal-
sku přijela catarina leite, ze Zábřehu cM Pavel strašil, v litovle ladislav Vaněk, z Brna 
Eduard Meduna, z Kolína jiří stehlík.
 stejně jak to bývá na jiných rapid turnajích o překvapivé vítězství nebyla nouze 
a caissa přála ratingově slabším hráčům porážet své zkušenější kolegy. Například se 
dařilo Miroslavu Plhákovi(1603) a s 5 body se umístil na 14.místě. své zkušenější kolegy 
proháněl velký talent a nová šachová naděje Martin Nehyba ze sokolu skalička, o kte-
rém, věřím,že ještě uslyšíme. skončil na 9.místě. Za 17. Vítem Valentou skončil nestor 
loštického šachu 80letý jiří Vařeka.
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 Po šestém kole to vy-
padalo, že za triumfem 
v turnaji rázným krokem 
vyrazil vítězstvím na Edu-
ardem Medunou tadeáš 
Baláček a získal bodový 
odstup od celého star-
tovního pole. cestu si 
však zkomplikoval v dal-
ším kole prohrou s portu-
galskou catarinou leite 
a rázem adeptů na vítěz-
ství bylo více.
 turnaj byl zajímavý 
a napínavý do posled-
ních kol, ale nakonec vítězství si tadeáš Baláček nenechal vzít. Na druhém místě skončil 
litovelský ladislav Vaněk a na bronzový stupínek vystoupila losinská naděje jakub Va-
culík. Nepopulární bramborové místo vybojoval cM Pavel strašil.
 Pro účastníky turnaje byl připraven vedle hracího sálu bufet s možností občerstvení 
v podobě různého nealka a točeného piva, krajíců chleba s tvarůžkem a jiných pochu-
tin. V době oběda byla možnost si pochutnat na řízku s bramborovým salátem.
Závěrem je potřeba poděkovat všem,kdož vážili cestu za zážitky na šachovém turnaji, 
všem,kdož nezištně pomáhali ke zdařilému průběhu turnaje a především sponzorům, 
bez kterých by nemohla proběhnout žádná společenská akce podobného rázu jako 
byl náš turnaj. sponzorem 5.ročníku o pohár krále tvarůžka i. byli tvarůžkárna a.W. 
loštice, Město loštice, ZlKl loštice, Metrie loštice, Morava camp Mohelnice, Prodejna 
Darka, tomáš Keprt, společnost Merkurius Mohelnice, rybářské potřeby Fish-Pro Mo-
helnice a další.
Všechny milovníky,příznivce šachové hry a dosavadní vítěze zveme na další 6.ročník ša-
chového turnaje o pohár krále tvarůžka, který se uskuteční v roce 2015 v podobném 
termínu jako letos.
Výsledky na: http://chess-results.com/tnr153578.aspx?lan=5&art=1&wi=821

 Za ŠK Loštice David Kofránek

hlas loštic vychází nepravidelně 4x ročně. Náklad 1 200 ks.
Vydává Město loštice, Náměstí Míru 66/1, 789 83 loštice iČo 00302945

Evidenční číslo MK Čr E 18035. 
Datum vydání 23. března 2015

Veškeré příspěvky zasílejte na mail: vesely@kulturalostice.cz nebo podávejte v kanceláři MKs.
Příspěvky podléhají pravidlům pro vydávání hlasu loštic.

Možnost zveřejnění blahopřání, poděkování.
redakční rada se nemusí se ztotožňovat s obsahem článků.

redakční rada: Mgr. Pavel Procházka, ing. tomáš Pavelka, ing. jiří Klein, 
stanislav Veselý - příjemce podkladů, Petr Fialek - technická stránka.

Uzávěrka příštího jarního hlasu loštic - lÉto 2015  –  30. května 2015.



Zápis a usnesení č. 2 ze zasedání rady města dne 01. 12. 2014
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Jan Konečný, Mgr. Pavel Kuba, Mgr. Mojmír Mazal, 
Ing. Jiří Klein
 

9.  rM se seznámila se sdělením  správy silnic olomouckého kraje, střediska údržby šum-
perk, o ukončení 3. etapy obnovy kaštanové aleje v Žádlovicích. Po projednání schválila rM 
poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 2/45: rM bere na vědomí informaci Správy silnic olo-
mouckého kraje, střediska údržby Šumperk, o ukončení 3. etapy obnovy kaštanové 
aleje v Žádlovicích.
24. rM projednala žádost firmy Dopravní značení svoboda, olomouc o vyjádření k přechod-
nému dopravnímu značení na pozemních komunikacích – místní komunikace ulice hradská 
– k Penzionu, a to od třebůvky umístění DZ B11 – zákaz vjezdu všech motorových vozidel + 
2x podtabulky mimo dopravní obsluhu – viz příloha. Po projednání schválila rM poměrem 
hlasů 5:0:0 Usnesení 2/63: rM schvaluje realizaci dopravního značení na místní komu-
nikaci – ulice Hradská – k Penzionu, a to osazením nových dopravních značek – zákaz 
vjezdu všech motorových vozidel + 2x podtabulky – mimo dopravní obsluhu. 

Zápis a usnesení č. 3 ze zasedání rady města dne 15. 12. 2014
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Jan Konečný, Mgr. Pavel Kuba, Mgr. Mojmír Mazal, 
Ing. Jiří Klein
2.  rM projednala žádost Pool servis, a.s., Vodňanská 1419, Praha 9 Kyje o povolení k pro-
vozování 4 ks výherních hracích přístrojů v hErNĚ – Vinárna U rytíře, nám. Míru 115, lošti-
ce. Po projednání schválila rM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 3/69: rM schválila žádost 
PooL servis, a.s., Vodňanská 1419, Praha 9 Kyje o povolení k provozování 4 ks výher-
ních hracích přístrojů v HErNĚ – Vinárna U rytíře, nám. Míru 115, Loštice.
14.  rM projednala zpracování studie „rozšíření parkoviště v ul. Komenského“, aby bylo mož-
no provést posouzení případného rozšíření parkoviště – viz příloha. Po projednání schváli-
la rM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 3/82: rM prozatím neschvaluje zadání zpracování 
studie na akci „rozšíření parkoviště v ul. Komenského“ a pověřuje pí starostku jedná-
ním s vlastníkem příjezdové komunikace SD jednotou Zábřeh.

Usnesení 2. veřejného zasedání ZM, ze dne 17. prosince 2014 
Usnesení 2/8: ZM schvaluje samostatnou volbu předsedů výborů a hromadnou volbu 
jednotlivých členů výborů.                              Pro-13, Proti-0, ZDrŽEl sE-0

Usnesení 2/9: ZM uskutečnilo volbu předsedů a členů kontrolního a finančního výboru 
a osadního výboru Žádlovice.     
ZM volí předsedu Kontrolního výboru: Mgr. lubomíra Faltuse 

Dokumenty, zápisy . . .
Zestručněné výtahy ze zápisů zasedání rady města a veřejných zase-
dání zastupitelstva (celé znění si můžete stáhnout z webových stránek 
města - www.mu-lostice.cz nebo nahlédnout na městském úřadě). 
Poměr hlasování je uváděn takto: Pro:Proti:ZDrŽEl sE



ZM volí členy Kontrolního výboru: Bc. Milana Nováka, PhDr. ctirada lolka  
ZM volí předsedu Finančního výboru: Bohumila tilla  
ZM volí členy Finančního výboru: Mgr. helenu Koppovou, Mgr. Pavla Procházku  
ZM volí členy oV Žádlovice: ing. Zdeněk Fischer, Mgr. alena harbichová 
  stanislav hekele, Martin odstrčil, jiří svoboda 
Usnesení 2/16: ZM deleguje zástupce města Loštice, zastupitele pana Mgr. Mojmíra Ma-
zala do řádných i mimořádných valných hromad společnosti Vodohospodářská zařízení 
Šumperk, a.s. . . . na funkční období 2014–2018, dle § 84 odst.2 písm. f) zákona 128/2000 
Sb. o obcích, s účinností od 17.12.2014. V případě nepřítomnosti (dovolená, nemoc) za-
stupuje starostka města Bc. Šárka Havelková Seifertová.       Pro-10, Proti-3, ZDrŽEl sE-0
Usnesení 2/32: ZM schvaluje zadání zpracování projektové dokumentace na kompletní 
rekonstrukci silnice v ulici Bezručova, Loštice.        Pro-13, Proti-0, ZDrŽEl sE-0

Zápis a usnesení č. 4 ze zasedání rady města dne 12. 01. 2015
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Jan Konečný, Mgr. Pavel Kuba, Mgr. Mojmír Mazal, 
Ing. Jiří Klein

3. rM se seznámila s předloženou žádostí o poskytnutí dotace na provoz sociálních služeb 
ve městě . . . na rok 2015. Po projednání schválila rM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 4/101: 
rM schvaluje poskytnutí dotace z rozpočtu města na provoz sociálních služeb ve měs-
tě (Penzion pro důchodce Loštice) na rok 2015 ve výši 15.000,00 Kč.
12.  rM se seznámila s žádostmi o finanční podporu na rok 2015 a to: zájmových, sportovních 
a církevních spolků (dle rozpisu), dále žádost Venduly hopjakové. Po projednání schválila rM 
poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 4/110: rM schvaluje finanční podporu na rok 2015 zá-
jmových, sportovních a církevních spolků dle přílohy celkové výši 600.000,00 Kč v této 
částce je zahrnut i příspěvek na tělocvičnu pro děti, dar pro Vendulu Hopjakovou ve 
výši 5.000,00 Kč a schválená dotace pro Penzion pro důchodce, Loštice.

Zápis a usnesení č. 5 ze zasedání rady města dne 26. 01. 2015
Přítomni: Bc. Š. Havelková Seifertová, J. Konečný, Mgr. P. Kuba, Mgr. M. Mazal, Ing. J. Klein

rM projednala v souvislosti se záměrem rozšíření parkovacích míst v lošticích, v ulici Ko-
menského vyjádření spotřebního družstva jednota Zábřeh k záměru rozšíření parkoviště 
a užívání příjezdové komunikace na parkoviště, která je ve vlastnictví jednoty, spotřební-
ho družstva Zábřeh – viz příloha Po projednání schválila rM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 
5/150: rM schvaluje na základě vyjádření jednoty, spotřebního družstva Zábřeh ob-
jednat zpracování studie „rozšíření parkoviště v ul. Komenského v Lošticích“ u firmy 
Dopravní projektování, spol. s r. o., olomouc za celkovou částku dle nabídky 14.000,- 
Kč – bez DPH a částku zařadit do návrhu rozpočtu na rok 2015.

Usnesení 3. veřejného zasedání ZM dne 2. února 2015
Usnesení 3/5: ZM volí předsedou Osadního výboru Vlčice pana Jaroslava Lakomého na 
základě výsledků hlasování ze dne 19. 01. 2015. ZM volí členy Osadního výboru Vlčice: 
Budina Ctirad, Havlíček Gustav, Kutlák Bernát, Tomášek Miroslav, dle předloženého se-
znamu členů předsedou OV Vlčice.          Pro-15, Proti-0, ZDrŽEl sE-0
Usnesení 3/13: ZM deleguje a zároveň navrhuje za člena představenstva zástupce měs-



ta Loštice pana Jana Konečného do orgánů společnosti Vodohospodářská zařízení Šum-
perk, a.s. Jílová 6, Šumperk na příští funkční období představenstva společnosti (dle § 84 
odst. 2 písm. g. zákona 128/2000 Sb. o obcích ).          Pro-9, Proti-0, ZDrŽEl sE-6

Zápis a usnesení č. 6 ze zasedání rady města dne 16. 02. 2015
Přítomni: Bc. Š. Havelková Seifertová, J. Konečný, Mgr. P.Kuba,  Mgr. M. Mazal, Ing. J. Klein
16. rM se seznámila s výsledky výběrového řízení na kumulovanou funkci – referent úseku 
investic, majetku města, územního plánování, stavebního řízení a dopravy . . . Po projednání 
schválila rM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 6/191: rM schvaluje, na základě předložené 
Zprávy o posouzení uchazečů v rámci výběrového řízení č. 1/2015 na kumulovanou 
funkci referent úseku investic, majetku města, územního plánování, stavebního řízení 
a dopravy, přijetí paní  Miroslavy Bretšnajdrové, Skalička, Zábřeh, s nástupem do pra-
covního poměru  od 01. 04. 2015 na dobu neurčitou se zkušební dobou na 3 měsíce. 

Zápis a usnesení č. 7 ze zasedání rady města dne 2. 3. 2015
Přítomni:
 Bc. Š. Havelková Seifertová, J. Konečný, Mgr. P.Kuba, Mgr. M. Mazal, Ing. J. Klein
24. rM se seznámila s předloženým návrhem „smlouvy o výpůjčce plastové nádoby na bio-
odpad“ pro občany. Po projednání schválila rM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 7/247: rM 
schvaluje uzavření smluv o výpůjčce nádoby na bioodpad dle předloženého návrhu 
a pověřuje starostku podpisem smluv s občany.
44. rM projednala  žádost firmy sEKNE, spol. s r. o., hamerská 12, olomouc o vyjádření k uza-
vírkám silnic:
Částečná uzavírka silnice iii/4442 – ul. Moravičanská  - termín 01.04.2015 – 31. 08. 2015
Částečná uzavírka MK – část ulice jižní, celá ulice Bezručova – termín 01. 04. 2015 – 31. 08. 2015
Úplná uzavírka  MK - části ulice trávník – termín 02. 03. 2015 – 31. 08. 2015
Úplná uzavírka MK – část ulice Moravičanská – od Zš – stará budova po třebůvku – termín 
01. 04. 2015 – viz příloha. Po projednání rM schválila poměrem hlasů 5:0:0  toto usnesení:
Usnesení 7/268: rM schvaluje uzavírky silnic v Lošticích následovně:
1/ silnice iii/4442 – ulice Moravičanská – částečná uzavírka
    a/ musí být zajištěn průjezd pro všechny Na a oa včetně iZs a včetně veřejné autobusové 
dopravy  – objízdnou trasu není možno stanovit  - ulice Palackého a sokolská uzavřeny – re-
konstrukce ul. sokolská do 31. 07. 2015
    b/ stavební práce v křižovatce ulic Moravičanská, sokolská a Bezručova musí být ukončeny 
nejpozději do 5/2015 – tj. před zahájením rekonstrukce této křižovatky
2/ MK ul. Bezručova – částečná uzavírka - stavební práce musí být dokončeny do 15. 06. 
2015. V 07/2015 budou v ulici Bezručova zahájeny výkopové práce na rekonstrukci hlavního 
plynovodního řadu
3/ MK – ul. jižní – částečná uzavírka - termín do 31. 07. 2015
4/ MK ul. Moravičanská – úplná uzavírka - Musí být zajištěn bezpečný přechod pro žáky Zš 
– z jedné budovy  Zš do druhé budovy Zš a zahájení prací projednáno s ředitelem základní 
školy. obyvatelé přilehlých rodinných domů a vedení firmy hElla, s. r. o., musí být nejméně 
3 dny před zahájením výkopových prací informováni o uzavírce MK. termín úplné uzavírky 
zkrácen do 5/2015
4/ MK trávník – úplná uzavírka části ulice trávník - termín 16. 03. 2015 – 05/2015



PRAVIDLA PRO VYDÁVÁNÍ HLASU LOŠTIC
Zpracoval: Mgr. Pavel Procházka (předseda redakční rady Hlasu Loštic)
Vydalo: Zastupitelstvo města Loštice, dne 09. 03. 2015 usnesení č. : 4/34
Účinnost: od 10. 03. 2015. Ruší se:   pravidla pro vydávání Hlasu Loštic ze dne 09. 12. 2013  

1. Vydavatelem hlasu loštic, dále jen hl, je město loštice.
2. Město loštice financuje výrobu a distribuci hl z rozpočtu města.
3. hl je zdarma distribuován do každé domácnosti. Distribuci hl zajišťuje Městské kulturní stře-

disko a knihovna loštice, organizační složka města.
4. hlas loštic vychází nepravidelně maximálně čtyřikrát do roka v rozsahu maximálně 40 stran,                       

ve velikosti formátu a5.
5. hl je zdrojem informací z městského úřadu, zastupitelstva města a rady města.  hl zveřejňuje 

zprávy a informace z oblasti sportu, kultury, občanských sdružení, společenských a zájmových 
organizací a příspěvky občanů. 

6. Příjem podkladů, zpracování a přípravu pro tisk zajišťuje MěKs loštice – podklady, fotografie se 
předávají buď osobně v kanceláři MěKs, nebo zasílají v elektronické podobě na emailovou ad-
resu MěKs – vesely@kulturalostice.cz, nebo se mohou předávat na cD nosičích, případně jinak 
elektronicky. 

7. Zaslané příspěvky do hl musí obsahovat příjmení, jméno autora, adresu autora příp. telefonic-
ký kontakt. 

8. hl rediguje redakční rada ve složení - předseda redakční rady a členové redakční rady, jmeno-
vaní radou města loštice.

9. V hl nebudou zveřejněny příspěvky a inzeráty obsahující vulgární výrazy, diskriminaci z důvo-
du rasy, pohlaví a národnosti, nebo napadající náboženské či národnostní cítění. 

10. Doporučená délka příspěvku je 1 tisková strana (cca 3300 znaků). redakční rada má právo pří-
spěvky krátit s tím, že neovlivní vyznění příspěvku a s krácením seznámí autora.                                  

 Pod příspěvkem bude uveden dodatek - redakčně kráceno.
11. V každém vydání hl bude umožněno za úplatu zveřejnit inzeráty na 2 tiskové strany. Zdarma 

inzerce rodinná (svatby, křtiny, promoce, narozeniny, vzpomínky na zesnulé), kulturní (taneční 
zábavy, plesy, divadla, schůze apod.), sportovní (zápasy, soutěže, závody apod.) dvouřádková 
(koupě, prodej, zaměstnání, služby, byty, sběratelství).

12. Za obsah jednotlivých příspěvků odpovídají autoři, redakční rada nemusí zdůvodňovat nezve-
řejnění příspěvků.

13. Přijaté příspěvky se nevrací.
14. cena plošné inzerce: stránka formátu a5 - 1 000,00 Kč,
  -  polovina stránky formátu a5 - 500,00 Kč, · čtvrtina stránky formátu a5 - 250,00 Kč 
Úhrada za plošnou inzerci bude prováděna fakturací na základě objednávky nebo přímou platbou 

v pokladně MěKs loštice. 
Zdarma je inzerce rodinná (svatby, křtiny, promoce, narozeniny, vzpomínky na zesnulé), kulturní 

(taneční zábavy, plesy, divadla, schůze,…), sportovní (zápasy, soutěže, závody,…), dvouřádko-
vá (koupě, prodej, zaměstnání, služby, byty, sběratelství).

15. V tiráži každého vydání hl musí být uvedeno:
 - název periodického tisku - četnost vydání - sídlo vydavatele - den vydání
 - evidenční číslo periodického tisku - uzávěrka příštího čísla - seznam členů redakční rady
 - adresa příjmu příspěvků
 16. Distributor hl (MěKs) je povinen dodržovat § 9 tiskového zákona – bezplatné zasílání na svůj 

náklad z každého vydání hl do 7 dnů ode dne jeho vydání povinné výtisky subjektům dle se-
znamu     § 9 tiskového zákona.




